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Zápisnica zo Zjazdu Slovenskej archeologickej spoločnosti v roku 2014

1. Otvorenie
2. Návrh programu
3. Voľba návrhovej komisie
4. Správa o činnosti a hospodárení SAS za rok 2013
5. Správa revíznej komisie
6. Návrh plánu činnosti SAS na rok 2014
7. Predstavenie nových členov 
8. Rôzne
9. Návrh uznesenia 

10. Záver 

Dňa 8. apríla 2014 sa v Nitre konal každoročný zjazd slovenských archeológov. Z celkovej členskej základne sa 
ho zúčastnilo 55 členov. Zjazd otvorila predsedníčka Slovenskej archeologickej spoločnosti pri SAV E. Miroššayová. 
Na úvod privítal všetkých M. Ruttkay, riaditeľ Archeologického ústavu SAV. Zjazdu aj semináru poprial veľa zdaru 
a vyzval všetkých archeológov a členov SAS k väčšej iniciatíve. Pred začiatkom pracovného programu požiadala 
E. Miroššayová zhromaždených o uctenie pamiatky minútou ticha za zosnulých členov SAS  a kolegov Jozefa 
Paulíka, Júliusa Béreša a Ivana Kuzmu.  Potom predsedníčka  prečítala návrh programu rokovania. Po odsúhlasení 
programu prišla na rad voľba návrhovej komisie. Za výbor SAS bol navrhnutý J. Hunka, z členskej základne J. Somr 
a P. Ratimorská. Činnosť SAS za rok 2013 bilancovala E. Miroššayová. K. Daňová prečítala finančnú správu. 
Správu revíznej komisie predniesla I. Vlkolinská. Prítomní členovia odsúhlasili uvedené správy bez pripomienok. 

S. Stegmann-Rajtárová predniesla návrh plánu činnosti SAS na rok 2014, ktorý bol následne plénom schválený. 
Predsedníčka prečítala mená nových členov SAS, ktorých výbor odsúhlasil v roku 2013. 

V bode Rôzne vystúpila najskôr E. Miroššayová, ktorá upozornila na dlhodobé neplatenie členského príspevku, 
ktoré v niektorých prípadoch presiahlo sumu 50 Eur. Pripomenula plénu, že členský príspevok tvorí jediný príjem 
spoločnosti, z ktorého je plne hradený Informátor a menšou sumou sú podporované aj všetky plánované akcie. Rada 
spoločností prispieva len na plánované akcie a to prostredníctvom príspevku, ktorý dostáva Archeologický ústav 
SAV na základe požiadaviek Slovenskej archeologickej spoločnosti. Zároveň vyzvala prítomných, aby sa k problému 
vyjadrili. Postupne k téme vystúpili G. Fusek, J. Rajtár, E. Krekovič, V. Furmánek a M. Furman. Menovaní navrhli 
postupovať podľa stanov. Š. Mordel navrhol, aby  neplatičom, ktorí si ani po výzve do 31.10. 2014 dlžnú sumu 
neuhradia,  bolo členstvo ukončené. Aktualizovaný zoznam členov ku koncu roku 2014 bude uverejnený na stránke 
SAS. Prítomní  súhlasili s návrhom a jeho zaradením  k bodom uznesenia. 

V súvislosti s narastajúcimi nákladmi SAS navrhol M. Furman, aby sa členovia spoločnosti písomne (e-mailom, 
listom) vyjadrili, či chcú poberať Informátor v tlačenej podobe alebo im stačí elektronická verzia, čo by prispelo 
k šetreniu na poštovnom. 
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V diskusii  vystúpili V. Turčan a J. Rajtár a dotkli sa problému o nedostatku informácií o nových výskumoch. 
Navrhli, aby SAS iniciovala odborné stretnutie (V. Turčan) a oslovila PÚ SR, MK SR a súkromné spoločnosti 
(J. Rajtár). Stretnutie na pôde SAS by vytvorilo priestor najmä súkromným archeologickým firmám na prezentáciu 
výskumov a najnovších nálezov pre odbornú verejnosť.  Iniciatívu SAS  realizovať v spolupráci s Pamiatkovým 
úradom SR a Krajskými pamiatkovými úradmi, ktoré majú detailný prehľad o všetkých realizovaných výskumoch. 
Návrh sa stretol s pozitívnym ohlasom prítomných členov. Výbor SAS na najbližšom zasadnutí  pripraví list, ktorým 
vyzve k spolupráci na tomto projekte Pamiatkový úrad SR. Diskutovalo sa o nepublikovaní informácií v ročenke 
AVANS. Na pripomienku M. Furmana, že niektorých môže odrádzať meškanie časopisu, hlavná redaktorka K. 
Daňová uviedla, že do konca roka vyjdú 4 čísla, čo výrazne zlepší situáciu. 

Predsedníčka spoločnosti ďalej zdôraznila, že členovia SAS majú možnosť zakúpiť si knihy v kníhkupectve 
VEDA v Bratislave so zľavou 10%. Aktualizovaný zoznam členov každoročne posielame do kníhkupectva. Členstvo 
v spoločnosti treba pripomenúť pri pokladni. 

Knihovník SAS J. Hunka informoval prítomných členov spoločnosti, že knižnica SAS má momentálne 1069 
titulov kníh, časopisov, ktoré si môžu požičať. Nálezové správy sa požičajú na základe žiadosti so súhlasom autora.  
Zoznam kníh sa priebežne aktualizuje a je zavesený na stránke  Slovenskej archeologickej spoločnosti.

Na záver E. Miroššayová upozornila prítomných na blížiace sa volebné obdobie, ktoré bude v jarných mesiacoch 
roku 2015. Vyzvala účastníkov zjazdu, aby počas roka posielali svoje návrhy na členov výboru a predsedu. Táto 
výzva bude zverejnená v Informátore  a na stránke SAS.

Na  záver pracovného rokovania  Zjazdu SAS pri SAV prečítal za členov mandátovej komisie J. Hunka pripravený  
návrh uznesenia, ktorý následne  plénum schválilo.

Po ukončení rokovania bola odovzdaná Výročná cena SAS pri SAV  za rok 2013 Kataríne Harmadyovej, Veronike 
Plachej a Múzeu mesta Bratislavy za úspešnú výstavu a seminár Hrad Devín 1913 – 2013, usporiadaných pri 
príležitosti 100 rokov archeologického výskumu na hrade Devín.

Rokovanie zjazdu ukončila predsedníčka spoločnosti E. Miroššayová. Prítomným  poďakovala za účasť a pozvala 
všetkých na popoludňajší vedecký seminár.

Zapísali: K. Daňová a E. Miroššayová

Uznesenie: 

1. Účastníci zhromaždenia zobrali na vedomie správu o činnosti a hospodárení za rok 2013.
2. Účastníci zhromaždenia schválili správu revíznej komisie  a predložený plán činnosti SAS  na rok 2014.
3. Účastníci zhromaždenia  prijali návrh upozorniť listom členov, ktorí nemajú uhradené členské príspevky. 

Členom, ktorí do 31.10.2014 príspevky neuhradia sa členstvo v SAS ukončí. 

Správa o činnosti Slovenskej archeologickej spoločnosti pri SAV  v roku 2013

Stav členskej základne: 
Počet členov v r. 2012: 267
Počet nových členov za r. 2013: 4
Celkový počet členov v r. 2013: 268

V zmysle stanov sa konali trikrát zasadnutia výboru SAS 
Miesto zasadnutia: Nitra
Dátum:  19.02.2013; 10.04.2013; 4.12.2013

Akcie realizované SAS samostatne: 
Zjazd slovenských archeológov 2013 
Vedecký seminár: “Archeologický výskum na Slovensku v roku 2012“ 
Nitra10.04.2013 

SAS ako  spoluorganizátor na realizácií akcií:
GEPAARD - Geologicko-Paleontologická Diskusia  
- konferencia o paleolite – 2. ročník
Nitra, 25. 04. 2013

III. doktorandské kolokvium katedier archeológie slovenských univerzít a AÚ SAV
Bratislava, 30. 4. 2013 
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Finančná správa spoločnosti za rok 2013

Vedecké a odborné podujatia 

Por.č. Názov podujatia Príspevok 
SAV

Príspevok SAS 
pri SAV

1 Zjazd SAS 2013 - vedecký seminár 150 € 157,15 €
2 32. medzinár. konf. o neolite a eneolite (RS) 300 € 104 €
3 22. stretnutie východoslov. archeológov 200 € 60,49 €
4 Sympózium staršia doba bronzová (LV) 200 € 100 €
5 GEPAARD - konferencia o paleolite 50 € 24,52 €
6 História skla 2013 0 150,39 €
 Spolu 900 € 596,55 €

Publikačné aktivity spoločnosti 

Por. č. Publikácia Príspevok SAV Príspevok SAS 
pri SAV

1 Informátor XXIV/1-2, Nitra 2013,64 strán 0 0  
 Spolu 0 0

* Faktúrované v roku 2014

Iné výdavky spoločnosti 

Por. č. Iné výdavky spoločnosti Príspevok SAV Príspevok SAS 
pri SAV

1 Ostatné 0 711,41 €
2 Mzdy (zal. Inform., ekonómka)+platby do poist.

fondov
0 638,84 €

3 Dar al. príspevok 0 55 €
 Spolu  0 1 405,25 €

8. Interdisciplinárna konferencia a okrúhly stôl: História skla 2013
Trenčín, 14. – 15. 11. 2013

32. medzinárodná konferencia: Otázky neolitu a eneolitu našich krajín 
Rimavská Sobota, 23. – 26. 9. 2013

XXIII. medzinárodné sympózium: Staršia doba bronzová v Čechách, na Morave a na Slovensku.
Levice, 8. – 11. 10. 2013 

22. stretnutie východoslovenských archeológov 
Košice, 23. 10. 2013

Publikácie vydané SAS v roku 2013:
Informátor XXIV/ 2013/ 1-2. Nitra 2013, 64 s.
Vedecké spoločnosti na Slovensku v roku 2013. zost.: Rada slovenských vedeckých spoločností 
Bratislava 2013 

Výbor Slovenskej archeologickej spoločnosti pri SAV sa na zasadnutí 19.2.2013 v Nitre rozhodol na základe 
návrhov udeliť výročnú cenu v kategórii publikácia za rok 2012 knihe: Dejiny Bratislavy 1 Brezaleuspurc – na 
križovatke kultúr. Zost.:  Juraj Šedivý  a Tatiana Štefanovičová. Bratislava 2012. Cena bola odovzdaná  na Zjazde 
slovenských archeológov 2013  10. 4. 2013 v Nitre .

Vyhotovila: E. Miroššayová
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Výdavky a príjmy z príspevkov SAV

SAV Suma
Príjem zo SAV (príspevok SAV) v r. 2013 900 €
Výdavky z príspevku SAV v r. 2013 900 €

Vlastné výdavky a príjmy spoločnosti

Ekonomická činnosť Suma
Výdavky za rok 2013 1405,25 €
Príjmy v roku 2013(z členských poplatkov) 844 €
Dotácia 35 €
Príjmy-ostatné (kapitál.úroky) 0,15 €
Rozdiel príjmov a výdavkov -526,1 €

Majetok z roku 2013 1523,26 €
Rozdiel príjmov a výdavkov -526,10 €
Majetok pokladňa:

49,88 €
Majetok k 31.12.2013 997,16 €

Podľa podkladov ekonómky SAS pri SAV vypracovala: A. Bistáková

účet:
947,28
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Vedecký seminár Slovenskej archeologickej spoločnosti

Dňa 8. apríla 2014 sa po ukončení Zjazdu Slovenskej archeologickej spoločnosti v popoludňajších hodinách 
uskutočnil vedecký seminár. Na úvod vystúpili ocenené autorky K. Harmadyová a V. Plachá (Múzeum mesta 
Bratislavy) so slávnostnou prednáškou o 100 rokoch výskumu na Hrade Devín. V rámci úvodných prednášok 
predniesla jubilantka T. Štefanovičová príspevok, v ktorom nás oboznámila so začiatkami štúdia archeológie, ako 
aj s celým radom archeologických výskumov, ktoré realizovala počas svojej kariéry. Interdisciplinárny prístup 
predstavili J. Jakab a M. Kolenčík vo svojom príspevku „Mineralogická charakteristika tuhých povlakov na 
ľudských kostiach z neolitického pohrebiska vo Svodíne“.  E. Krekovič v rámci úvahy „Nové fakty-nové poznatky?“ 
priblížil plénu niekoľko hypotéz a teórií posúvajúcich hranice archeologického poznania. Výsledky projektu 
DISCO predniesla D. Staššíková-Štukovská v prednáške „Archeologická komunita na Slovensku – projekt EÚ“. 
Do projektu sa zapojili takmer všetky inštitúcie, ktoré zamestnávajú archeológov. M. Furman vystúpil s prednáškou 
„CEANS...?!?“, kde pripomenul význam Centrálnej evidencie pre potreby štátnej správy. Okrem toho poukázal na 
niekoľko nedostatkov pri lokalizácii nálezísk, ktoré figurujú len ako jediná bodka na mape, pričom v skutočnosti 
ide o plochu s určitými rozmermi. Zároveň pripomenul, že obce a mestá, ktoré boli zaznačené na historických 
mapovaniach sú automaticky považované za archeologicky chránené náleziská. So zaujímavou prednáškou vystúpil 
aj M. Žáčik, ktorý predstavil „Archeologické výskumy Tribečského múzea na historických fotografiách“. Okrem 
pohľadov na viaceré známe výskumy sme mali možnosť vidieť aj nepublikované zábery približujúce terénne aktivity. 
Niekoľko fotografií približovalo archeologické lokality, ktoré by sme dnes už márne hľadali. Viacerí kolegovia si 
zaspomínali na študentské časy, počas ktorých sa sami zúčastnili týchto výskumov. Kolektív autorov M. Takásc, 
S. Bodoriková, M. Dörnhöferová a R. Beňuš predstavili „Zaujímavý nález kostrových pozostatkov dvoch jedincov 
v sídliskovom objekte v Dunajskej Strede (ul. Biskupa Kondého)“.  J. Hunka predniesol  príspevok s názvom 
„Falzum včasnostredovekého byzantského solidu z Chotína“, v ktorom poukázal na dôležitosť a jedinečnosť tohto 
nálezu. Zbierku rímskych predmetov zo  Stredoslovenského múzea v Banskej Bystrici predstavil J. Sarkisjan. 
E. Fottová a K. Kučeráková nás oboznámili s archeologickými výskumami v Divíne. Okrem najnovších výsledkov 
dotýkajúcich sa systematického výskumu hradu v rámci programu „Obnovme si svoj dom“, bol v sezóne 2013 
skúmaný aj Rím.-kat. kostol Všetkých svätých postavený v 14. storočí. V poobedňajšom bloku vystúpili aj R. 
Malček, V. Tittonová a M. Šimkovic s ďalšími systematickými výskumami hradov Fiľakovo a Muráň. Zdá sa, že 
archeologický výskum a následná obnova Národných kultúrnych pamiatok naberá správny smer. Do projektov sa 
zapájajú občianske združenia, mestá, obce ale aj súkromné osoby, ktorým nie je osud týchto vekom skúšaných 
stavieb ľahostajný. Posledným prednášajúcim bol M. Samuel, ktorý nás oboznámil s výskumom kostola v Radoli 
postaveného v 2. pol. 13. storočia, ktorý bol však v 15. stor. zničený. 

Pestrá skladba príspevkov a najmä široká účasť prednášajúcich z rôznych inštitúcií z celého Slovenska podčiarkla 
mimoriadny význam tohto podujatia. 

Klaudia Daňová

Knižnica Slovenskej archeologickej spoločnosti

Máloktorý zo skoro 270 členov Slovenskej archeologickej spoločnosti (SAS) vie o existencii jej pomerne rozsiahlej 
knižnice. A pritom od čias jej vzniku uplynulo už skoro 60 rokov. Okolo roku 1956 sa zapísal prvý prírastok do 
knižnice SAS, bola ním známa kniha akademika J. Filipa Keltové ve střední Evropě. V roku 2014 sa zapísali 
posledné prírastky, s poradovým číslom 1073 publikácia o Vedeckých spoločnostiach sústredených v rámci SAV 
v Bratislave, medzi ktorými je aj naša spoločnosť. A s poradovým číslom 1074 najnovšie periodikum Pamiatkového 
úradu SR v Bratislave Monumentorum tutela č. 24. 

Počiatok knižnice SAS musel úzko súvisieť so vznikom samotnej spoločnosti, dňa 23. 3. 1956 v Bratislave. 
Už vtedajší výbor SAS pod vedením Štefana Janšáka určite podnietil vznik takejto inštitúcie, hoci vtedajšia SAS 
mala na rozdiel od dnešnej len 36 organizovaných členov. Veď tá mala tvoriť vedeckú základňu pre všetkých 
členov. V uvedenom čase mali väčšie kolekcie vedeckých kníh len špecializované archeologické pracoviská, včítane 
Archeologického ústavu, univerzita v Bratislave, múzeá, pamiatkové pracoviská alebo iné organizácie. Vo verejných 
knižniciach sa dané publikácie v podstate nevyskytovali. Takže ak chcel niektorý z členov SAS študovať určitú 
archeologickú publikáciu, musel si ju požičať v Bratislave, na katedre archeológie, v AÚ SAV v Nitre, alebo ju 
mohol nájsť práve v knižnici SAS. 

Postupom času sa knižnica SAS nielen zväčšovala, v súvislosti so zaraďovaním nových prírastkov, kníh 
a odborných časopisov, ale rozširovala sa aj o nový druh prírastkov, ktoré tvorili rukopisy prác popredných 
archeológov, v 60.-70. rokoch 20. storočia ešte mladých bádateľov. Dnes sa v knižnici eviduje asi 110 ks takýchto 
manuskriptov. Ide predovšetkým o katalógové práce zhodnocujúce archeologické náleziská v rôznych častiach 
Slovenska. Obsahujú súpisy archeologických pamiatok nájdených výskumami či prieskumami desiatok lokalít. 
Väčšina z týchto súpisov už bola publikovaná a tým aj zhodnotená vo vedeckých publikáciách. Nie je však 
vylúčené, že v rukopisoch by sa našli aj niektoré nové informácie. Ďalšie rukopisy obsahujú právne nariadenia 
ku konaniu archeologických výskumov a prieskumov, či o ochrane archeologického, historického a pamiatkového 
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AKTUALITY

dedičstva. Tie sú dnes nahradené najnovšími pamiatkovými zákonmi. Iná časť rukopisov je ale dôležitá preto, lebo 
obsahuje stovky záznamov o názvoch polôh v katastroch obcí, takže ide o základný prameň k vývoju miestnych 
hospodárskych pomerov. Dané názvy boli opísané z podkladových máp katastrov obcí z konca 19. storočia, či 
z pripojených prehľadov majiteľov vlastniacich polia, lúky, lesy, pasienky. Posledná časť rukopisov obsahuje texty 
a obrazové prílohy väčšiny Supplementov SAS.       

V knižnici SAS sa vyskytuje hlavne knižná a časopisecká produkcia československých archeologických pracovísk. 
V novšom období, počas 80.-90. rokov 20. storočia, sa v súvislosti s rozširovaním kontaktov našej SAS s inými 
stredoeurópskymi archeologickými spoločnosťami dostali do nej aj práce maďarské, rumunské, chorvátske a iné. 
Nie je vylúčené, že knižnica SAS, hlavne jej staršia časť vytváraná v 50-tych rokoch, obsahuje aj cenné diela, 
ktoré sa z mnohých dôvodov nedostali do knižnice AÚ SAV (Urgeschichte der bildenden Kunst in Europa od M. 
Hoernesa z roku 1915; Manuel d´Archéologie préhistorique celtique et gallo romaine I-II od J. Décheletta z rokov 
1908, 1910; Sborník velehradský, Nová řada 4 z roku 1933 atď.). Tak je určite prínosná aj pre dnešných bádateľov. 
Knižnica SAS sa počas svojej existencie niekoľkokrát premiestňovala do nových priestorov. Pred rokom 1990 bola 
umiestnená na Nitrianskom hrade, neskôr sa dostala do budovy SAV na Akademickej ul. č. 2, kde je podnes. Jej 
správcami boli členovia výborov SAS, ktorí sa približne v 6-ročných cykloch menili. V súčasnosti takúto funkciu 
zastáva autor tohto príspevku. Všetky prírastky v knižnici sú skatalogizované podľa princípu numerus currens 
(čas zaradenia publikácie určuje jej číselné poradie). V najbližšom období bude prehľad knižnice poskytnutý na 
webovej stránke SAS. 

Ján Hunka 
*príspevok vznikol s podporou grantu VEGA 2/044/14

CEANS...?!?1

Vážené kolegyne, vážení kolegovia,
hneď na úvod chcem dôrazne upozorniť všetkých prítomných, že cieľom predloženého príspevku je len opísať 

skutkový stav problematiky CEANS-u, ako to vnímam ja z pamiatkárskeho hľadiska a aké sú východiská pre 
možnú zmenu súčasného stavu.

Podnetom k predloženému príspevku je niekoľkoročná prax na krajskom pamiatkovom úrade v pozícii archeológa. 
V posledných rokoch bol tento podnet umocnený častou konfrontáciou s mojimi kolegami na pracovisku pri 
príprave podkladov pre tvorbu Zásad ochrany pamiatkovej zóny mesta Liptovský Mikuláš. Aj v priebehu tohto roka 
(2014) mám okrem iného za úlohu vypracovať podklady ochrany archeologického dedičstva pre Zásady ochrany 
pamiatkových zón ďalších dvoch miest v žilinskom kraji (Ružomberok a Kláštor pod Znievom). 

O základnej úlohe krajských pamiatkových úradov (KPÚ) nie je potrebné bližšie diskutovať. Môžeme rovno 
citovať § 11 ods. 1 pamiatkového zákona kde je uvedené, že KPÚ je v prvom stupni vecne príslušným správnym 
orgánom, ktorý rozhoduje o právach a povinnostiach právnických a fyzických osôb na úseku ochrany pamiatkového 
fondu, archeologických nálezov a nálezísk, ak tento zákon neustanovuje inak.

Zásady ochrany pamiatkového územia sú podľa § 29 ods. 2 dokumentom na vykonávanie základnej ochrany 
podľa odseku 1 tohto paragrafu pamiatkového zákona – teda ide o súhrn činností a opatrení, ktorými orgány štátnej 
správy a orgány územnej samosprávy v spolupráci s vlastníkmi nehnuteľností zabezpečujú zachovanie pamiatkových 
hodnôt v území. Zásady sú súčasťou územného priemetu ochrany kultúrnych hodnôt územia, ktorý je podkladom 
na spracovanie územnoplánovacej dokumentácie. V ponímaní ochrany archeologických nálezísk ide o základnú 
oporu pre predpisovanie pamiatkových archeologických výskumov predovšetkým v historických centrách miest 
a jeho bezprostrednom okolí. Zásady ochrany pamiatkového územia (pamiatkovej zóny alebo rezervácie, prípadne 
ochranného pásma) obsahujú podľa § 29 ods. 3 pamiatkového zákona požiadavky na primerané funkčné využitie 
územia, na zachovanie, údržbu a regeneráciu aj archeologických nálezísk prípadne ďalších kultúrnych hodnôt 
pamiatkového územia. 

V každých zásadách ochrany pamiatkového územia je samostatná podkapitola: požiadavky ochrany 
archeologických nálezísk, ktoré sú záväzné pre danú obec či mesto. 

Ak chceme v historických centrách miest a obcí zabrániť svojvoľnej stavebnej činnosti bez realizácie 
archeologického výskumu, je nevyhnutné jednoznačne odôvodniť naše požiadavky. Tu sa dostávame do fázy zberu 
dát – k zoznamu evidovaných archeologických nálezísk. Tie, podľa zákona eviduje Archeologický ústav SAV (AÚ 
SAV) v Centrálnej evidencii archeologických nálezísk Slovenskej republiky – známy pod skratkou CEANS. Údaje 
o archeologických náleziskách sú alfou a omegou práce archeológa pamiatkára nielen pri tvorbe zásad ochrany 
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pamiatkových území, ale celkovo pri rozhodovaní kde archeologický výskum bude predpísaný a kde nie (Viacerí 
z vás so mnou nemusíte súhlasiť, ale predpísať archeologický výskum bez presvedčivého odôvodnenia je z právneho 
hľadiska veľký problém. Treba si uvedomiť veľmi dôležitú vec – že my predpísaním výskumu zaťažujeme každého 
jedného investora a vyťahujeme z neho peniaze na niečo, s čím nie je stotožnený, a čo považuje v tom lepšom 
prípade za nutné zlo. A to sa nechcem zamýšľať o neuveriteľných rozdieloch nákladov za výskum, ktoré sa medzi 
jednotlivými cenovými ponukami zvyčajne líšia rádovo v násobkoch. Táto téma je však na samostatný príspevok). 

Archeologické nálezisko je v zmysle § 2 ods. 6 pamiatkového zákona topograficky vymedzené územie s odkrytými 
alebo neodkrytými archeologickými nálezmi v pôvodných nálezových súvislostiach.

Z doposiaľ uvedeného vyplýva, že tzv. CEANS je pre prácu archeológov na KPÚ základnou a jedinou zákonnou 
oporou pri rozhodovaní o právach a povinnostiach právnických a fyzických osôb na úseku ochrany pamiatkového 
fondu, v prípade archeológie – ochrany archeologických nálezov a nálezísk. Opäť chcem zdôrazniť to, že každý 
predpísaný záchranný archeologický výskum je nutným zlom pre investora, a preto je nesmierne dôležité, ak sa 
k tejto variante prikloníme, nielen zodpovedne určiť jeho podmienky realizácie ale hlavne podrobne odôvodniť 
prečo bez realizácie výskumu môžu byť narušené archeologické nálezy/situácie.

Ako vyzerá CEANS na KPÚ Žilina? Je to tabuľka vyrobená v exceli s nasledovnými údajmi: prír. č. akcie, obec, 
časť obce, okres, poloha, datovanie, druh lokality, nálezy, spôsob získania. Podľa opisu polohy často krát netušíme, 
kde sa lokalita nachádza. Zároveň ide o neúplnú databázu. V odbornej literatúre sa stretávame s mnohými lokalitami, 
ktoré v CEANS-e nie sú. Každé KPÚ si preto vytvára svoju vlastnú databázu. 

Pri tvorbe podkladov pre územné plány obcí, krajské pamiatkové úrady dávajú údaje o archeologických náleziskách 
v obci a stanovujú všeobecné podmienky ochrany známych i neznámych / potencionálnych archeologických 
nálezísk. Vychádzajúc zo znenia zákona – za evidované archeologické náleziská sa považujú len archeologické 
náleziská z CEANSu, ktoré eviduje AÚ SAV, tie, ktoré sú známe z literatúry, zákon nepozná. Toto je len jeden, menší 
problém. Väčším problémom je základ - evidencia topograficky vymedzených území, teda archeologických nálezísk. 
V ideálnom prípade AÚ SAV poskytne KPÚ mapu s vyznačenými všetkými archeologickými nálezmi/náleziskami 
evidovanými v CEANS-e. Išlo by o množiny bodiek s rozdielnymi stupňami lokalizácie: od nálezísk s presným 
geodetickým zameraním až po náleziská/nálezy bez lokalizácie (môžeme pritom rozlišovať 4 stupne lokalizácie: 
0 – s presným geodetickým zameraním, 1 - s koordinátmi xyz, 2 – podľa opísanej polohy, 3 - bez lokalizácie nálezu, 
bližšie viď Lieskovský/ Chalachanová/ Ďuračiová/ Blažová 2011). Až na prvý prípad, nič z toho nie je topograficky 
vymedzené územie. Tu nastáva základný rozpor – podľa znenia pamiatkového zákona, AÚ SAV vo väčšine 
prípadov nedisponuje údajmi o archeologických náleziskách v zmysle definície archeologického náleziska, opísanej 
v základných pojmoch pamiatkového zákona. Je vôbec možné topograficky vymedziť archeologické náleziská?

Vrátim sa späť na začiatok, kde som spomínal podklady pre návrh zásad ochrany pamiatkových území, ktoré sa 
tykajú historických jadier miest / mestečiek / dedín. Každé mesto má svoju históriu - vývoj osídlenia. V súčasnosti 
máme k dispozícii prvé a druhé vojenské mapovanie, ktoré preukazujú stupeň osídlenia v období 18. a 19. storočia, 
čo je viac menej porovnateľné s predpokladaným rozsahom stredovekého osídlenia. Nie je preto nemožné vytvoriť 
na základe týchto podkladov rozsah predpokladaného pôvodného osídlenia a topograficky vymedziť archeologický 
potenciál toho ktorého územia. Ako príklad uvádzam aktuálnu mapu AÚ SAV, ktorá na jednej strane vymedzuje 
hranice súčasnej pamiatkovej zóny mesta Ružomberok, na strane druhej rozsah archeologického náleziska. Takýmto 
spôsobom by mohli byť vymedzené všetky sídelné štruktúry, kde sa predpokladá staršie osídlenie a kde je predpoklad, 
že stavebnou činnosťou môžu byť narušené archeologické nálezy / náleziská. Tento mapový podklad nám teraz 
môže poslúžiť na ochranu archeologických nálezov/nálezísk, pretože v súlade s dikciou zákona máme topograficky 
vymedzené územie s archeologickým potenciálom. KPÚ na základe toho môže jednoduchšie vydať rozhodnutie 
o archeologickom výskume, pretože má relevantný podklad. Ak sa stotožníme s týmto spôsobom vymedzovania 
archeologických nálezísk v sídelných štruktúrach – v obciach a mestách, ostane nám zvyšok územia. Podľa 
môjho názoru, veľmi dobrým riešením je tzv. PMAL: predikčná mapa archeologických lokalít (hoci, vychádzajúc 
z pojmov, ktoré používa pamiatkový zákon, správne pomenovanie je predikčná mapa archeologických nálezísk, 
pretože archeologickú lokalitu pamiatkový zákon nepozná). V roku 2011 vydala Slovenská technická univerzita 
v Bratislave prácu o Archeologickom predikčnom modelovaní z pohľadu geoinformatiky, kde na podklade údajov 
z AÚ SAV bola vytvorená predikčná mapa archeologických lokalít formou webovej aplikácie na geograficky 
vymedzenom území dolného Pohronia a Poiplia. Samotní autori sú si vedomí nedostatkov, s ktorými sa počas 
projektu stretli – ide predovšetkým o presnosť lokalizácie archeologických nálezísk – zo 750 bolo použiteľných iba 
cca 50%! Výsledok práce považujú za výzvu na skvalitnenie a sprístupnenie archeologických a priestorových dát, 
čím by sa zvýšila kvalita možnosti nielen archeologického predikčného modelovania (Lieskovský/ Chalachanová/ 
Ďuračiová / Blažová 2011, 177). 

V súvislosti s topografickým vymedzovaním archeologických nálezísk, samostatnú kapitolu predstavujú národné 
kultúrne pamiatky (NKP) – archeologické náleziská, ktoré by rovnako mali byť nielen topograficky vymedzené 
na archeologickej mape ale aj na katastri s ohraničením parcely s kódom ochrany. Ako príklad uvádzame prvú 
„lastovičku“ – NKP púchovský hrádok Lysica v k. ú. Lysica, okres Žilina.

Všetci dobre vieme, že databáza archeologických nálezísk a aktivít je živý organizmus, ktorý sa každým dňom 
dopĺňa a rozširuje. V súčinnosti s databázou AÚ SAV, Pamiatkovým úradom SR (PÚ SR), GIS-mi a predikčným 
modelovaním archeologickej krajiny by sme mohli časom dospieť do štádia, kde by sme mali topograficky vymedzené 
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územia s archeologickým potenciálom, ktorý by sa ľahšie chránil. Musí byť však ochota na všetkých frontoch. Bez 
vzájomnej konštruktívnej a férovej spolupráce ostaneme naďalej pri excelovských tabuľkách... 

Preto vyzývam vedúcich  a zodpovedných predstaviteľov AÚ SAV a PÚ SR, keďže obidvom inštitúciám ide 
bezpochyby o rovnaký cieľ – ochranu archeologického dedičstva, k vzájomnému podnetnému a aktívnemu riešeniu, 
podľa môjho názoru, tohto základného problému slovenskej archeológie.

Martin Furman
LITERATÚRA:
Lieskovský/Chalachanová/Ďuračiová/Blažová 2011 – T. Lieskovský/ J. Faixová Chalanová/ R. Ďuračiová/ 

E. Blažová: Archeologické predikčné modelovanie z pohľadu geoinformatiky. Bratislava 2011. 

Kontakt na autora: Mgr. Martin Furman, PhD.; Krajský pamiatkový úrad Žilina; Mariánske námestie 19; 010 01 Žilina; 
martin.furman.za@gmail.com; martin.furman@pamiatky.gov.sk 

1  Príspevok odznel v rámci prednášok počas Zjazdu slovenských archeológov 2014, dňa 8.4.2014. 

Nové nálezy v Rusovciach

V týchto dňoch realizuje Slovenský archeologický a historický inštitút záchranný archeologický výskum 
v Bratislave Rusovciach na Kovácsovej ulici. Výskum v pamiatkovej zóne bol vyvolaný plánovanými stavebnými 
prácami rodinných domov a príjazdovej cesty na parcele s predpokladaným výskytom archeologických nálezov. 
Na pozemku bolo vykonané meranie geofyzikálnych anomálií georadarom, ktoré však nepotvrdilo prítomnosť 
zaniknutých architektúr. 

Na mieste budúcej príjazdovej 
komunikácie bola v hĺbke jedného 
metra odkrytá cesta tvorená ubitou 
hlinou a vysypaná vrstvou riečneho 
štrku, lemovaná z oboch strán dvojicou 
priekop. Podľa nálezov, ktoré boli 
zašliapané do cesty, ju môžeme datovať 
do doby rímskej. Zatiaľ sme získali 
fragmenty keramiky, zvieracie kosti, 
železné klince, nožíky a bronzové 
kovania z odevu a konských postrojov. 
Zo šperkov je zastúpený jednoduchý 
bronzový prsteň a spona na spínanie 
šiat. Veľmi dôležité sú dve bronzové 
mince, jedna s vyobrazením cisára 
Hadriána. Podrobnou analýzou týchto 
artefaktov bude možné presne datovať 
používanie a zánik tejto komunikácie. 
Predbežne môžeme uvažovať o tom, 
že ide o cestu, ktorá spájala antickú 
Gerulatu s niektorou ďalšou lokalitou, 
možno priamo s Carnuntom. O jej význame by svedčil aj nález veka z pečatnej schránky, nájdený v kontexte s cestou.

Nie každodenným nálezom je v blízkosti cesty objavený kamenný oltárik zasvätený Jupiterovi Optimovi Maximovi. 
V Rusovciach a okolí sa ich našlo v sekundárnych polohách už viacero. Domnievame sa, že nami zistený oltár 
nie je príliš vzdialený od miesta, kde bol pôvodne postavený. Okrem týchto vzácnejších nálezov sme na parcele 
preskúmali aj ďalšie objekty, zväčša sídliskové jamy. Pochádza z nich početný črepový materiál, ale aj kovové 
artefakty. Okrem jedného pravekého objektu všetky možno datovať do doby rímskej. 

Výskum naďalej pokračuje, môžeme preto očakávať aj ďalšie zaujímavé nálezy, ktoré obohatia naše znalosti 
o civilnom živote Rimanov na našom území.

Pavol Jelínek

Výskum na hradoch Fiľakovo a Muráň roku 2013

Fiľakovský hrad (234 m n. m.) je jedným z najstarších hradov na Slovensku. Prvá písomná zmienka síce pochádza 
z roku 1242, pôvodne drevozemnú pevnosť dal však na kamenný hrad prestavať pravdepodobne rod Kačičovcov 
ešte pred tatárskym vpádom. Hrad zanikol roku 1682 kedy ho obsadili a zbúrali Turci. Obnovený už nebol. 

Hrad sa člení na dolný, stredný a horný. Priestor dolného hradu, na ktorý sa od roku 2011 sústreďuje náš výskum, 
bránila hlboká priekopa a moderné novoitalské bašty, stáli tu aj hospodárske budovy stráže, ich sklady a stajne. 

Pohľad na sondu I s odkrytou cestou z doby rímskej. Šípka ukazuje miesto nálezu 
oltárika.
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Fiľakovo-Dolný hrad. Dr. Maxim Mordovin a študenti z Budapešti vedecky pracujú.

Roku 2013 sa skúmali nálezové 
situácie v sonde 1, ktorá sa otvorila 
už v sezóne 2011 a ktorá prerezáva 
juhozápadný svah polohy. V sonde 
sa už v minuloročných kampaniach 
odkryli zvyšky opevnenia Dolného 
hradu – murovaná eskarpa na úpätí 
plošiny predhradia a línie palisád 
na svahoch a korune zemného valu. 
Pod renesančným opevnením sa 
zistilo sídliskové súvrstvie, ktorého 
jednotlivé zložky možno datovať 
od praveku (mladý eneolit, neskorá 
badenská kultúra) až po vrcholný 
stredovek (13.–14. storočie). V sezóne 
2013 sa skúmala dvojitá línia kolových 
jám na korune či tesne pod korunou 
spomenutého valu – šlo o pozostatky 
palisádového plotu snáď zobrazeného 

na vedute z roku 1690; odkryli sa tu aj zvyšky nadzemnej hlinenej stavby ktorej druhotne prepálené steny sa obnažili 
už skôr na svahu polohy. Vlani sa rozobrala aj kolová konštrukcia na svahu polohy a pod ňou sa skúmala sídlisková 
vrstva 7, ktorú nálezový materiál (najmä keramika) datuje do 13. až 14. storočia. Rezom, ktorý sme viedli pod 
deštrukčné vrstvy spomenutej zhorenej stavby, sa v zemnom násype identifikovala ďalšia línia šikmo osadených 
kolov, ktoré asi patrili staršej fáze renesančného opevnenia Dolného hradu vo Fiľakove.

Výskum realizoval Archeologický ústav SAV v spolupráci s Hradným múzeom vo Fiľakove, ktoré zastupovala 
Dr. V. Tittonová, a s Dr. M. Mordovinom z Katedry archeológie stredoveku Univerzity Loránda Eötvösa v Budapešti. 
Archeologický výskum sa uskutočnil vďaka finančnej podpore International Visegrád Fund a Hradného múzea 
vo Fiľakove; na výkopových prácach sa zúčastnili študenti Katedry archeológie stredoveku Univerzity Loránda 
Eötvösa v Budapešti v rámci letnej praxe.

Hrad Muráň patrí medzi najväčšie 
a najvyššie položené hrady na Slovensku 
(938 m n. m.). Vápencové bralo, na 
ktorom sa hrad rozkladá, bolo osídlené 
už v neskorej dobe bronzovej ľudom 
kyjatickej kultúry. Prvá písomná zmienka 
o stredovekom hrade pochádza z r. 
1272, kedy ho uhorský kráľ Štefan V. 
daroval krajinskému sudcovi Mikulášovi; 
hrad teda pravdepodobne vznikol okolo 
polovice 13. storočia. Hrad mal pomerne 
pohnuté dejiny, viackrát sa stal ohniskom 
bojových zrážok a bol poničený. 
V pozdnom stredoveku a ranom novoveku 
sa stal administratívnym centrom veľkého 
muránskeho panstva, ktoré vlastnili 
viaceré významné uhorské magnátske 
rody (Széchyovci, Coburgovci). R. 1702 
ho čiastočne poškodil požiar, obývaný bol však ešte v 19. storočí a poslednú budovu (tzv. Kapitánov dom) obyvatelia 
opustili až v polovici 20. storočia. Hrad v dnešnej podobe zaberá celé skalné bralo, dlhý je asi 305 m a široký 
maximálne 117 m; túto podobu však nadobudol až na prelome 15. a 16. storočia.

Výskum na hrade sa realizoval v júni 2013. Zameral sa na objekt tzv. Kapitánskeho domu, najlepšie zachovanej 
architektúry v areáli hradu. Viacerými sondami sa skúmal exteriér i interiér budovy, zároveň sa odstraňoval suťový 
kužeľ tak, aby sa odkryli i nadzemné murivá a aby sa v budúcnosti mohlo pristúpiť k jej plánovanej pamiatkovej 
obnove. V interiéri Kapitánskeho domu sa zdokumentovala hĺbka založenia základov jednotlivých častí objektu 
a niektoré detaily – avšak výskum ukázal, že rôzne nedávne zásahy pravdepodobne zničili zvyšky pôvodného 
vybavenia (pec). V exteriéri sa pri severovýchodnom priečelí budov pod vrstvou sute odkryli dve mladšie prístavby 
zatiaľ neurčenej funkcie a pod súčasným vstupom základy pôvodného „apsidovitého“ ukončenia mladšieho 
juhozápadného krídla Kapitánskeho domu (pravdepodobne šlo o základ vežičky barokovej prístavby). V interiéri 
objektu pristaveného k juhovýchodnému nárožiu budovy sa našiel zhluk komorových kachlíc, ktoré zrejme 
pochádzali zo zbúranej pece. Dôležitú informáciu poskytla sonda 1, ktorá v šírke 1,5 m rezala priľahlú budovu so 

Hrad Muráň. Výkopové práce pri tzv. Kapitánskom či Veliteľovom dome.
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Bezvládie odboru

Byť absolventom archeológie a nerobiť v odbore má zopár výhod a nevýhod. Jednou z nevýhod je minúť deň 
dovolenky, aby som sa mohol zúčastniť konferencie SAS pri AÚ SAV. Výhodou je, že stačí počúvať a tešiť sa 
z nadhľadu a blaženej nevedomosti, nehovoriac o radosti z toho, že svoju rodinu a jej blaho som neobetoval na 
oltár odboru.

V jednom odstavci zhrniem moje postrehy z časti konferencie, ktorú som zachytil. Prednášku pána Krekoviča, 
zaujímavé údaje pani Staššíkovej-Štukovskej a postrehy kolegu Furmana. Okrem poslednej praktickej prednášky 
diskusia viac menej nebola. Ako komentoval prof. Krekovič – môžu sa baviť v kuloároch. Pravdou je, že na 
konferencii nebolo kedy. Organizátori konferencie sa rozhodli (opäť) nahustiť príspevky do jedného dňa. Možno 
by bolo vhodné zadefinovať si, o čom má byť výročné stretnutie archeológov v Nitre – otvorene diskutovať, alebo 
sa len ukazovať. Celý môj zážitok zavŕšil odchod významnej časti sály, keď sa slova chytili mladší kolegovia – 
neúcta k ich práci je asi len ďalším symptómom stavu komunity. Bacchus et argentum mutant mores sapientum.  

Opätovný útok zástupcov štátom dotovanej archeológie na zamestnávanie absolventov v súkromných 
spoločnostiach, ktorého sme boli svedkami v rámci nezáväznej diskusie po prezentácii pani Staššíkovej-Štukovskej, 
naznačuje, že štátom platení archeológovia si myslia, že naším najväčším problém sú súkromné spoločnosti. Pravdou 
je, že z podstaty veci musí archeológ majiteľovi tejto spoločnosti najmä zarábať, robiť vedu je druhoradé. Ale aký 
cieľ mal zrod takýchto spoločností, ich účelom je robiť vedu, alebo zachraňovať archeologické nálezy pred zničením, 
keď to SAV a múzeá nestíhajú a ostatné inštitúcie s oprávnením to nemajú v popise práce?

Celkovo je obraz o stave komunity skôr impresionistický. Žiadne vedecké dáta, len nezmyselné spory. Do 
tejto mozaiky zapadajú aj výroky ministra školstva SR o prebytku absolventov historických a archeologických 
odborov (http://zivot.azet.sk/clanok/14914/caplovicove-velke-reformy-rozhovor-na-telo-co-mozeme-cakat.html), 
(http://www.pluska.sk/spravy/z-domova/caplovic-fico-chcu-zvysit-spolocensky-status-ucitelom.html). Množstvo 
nespracovaných archívnych a archeologických fondov hovorí o opaku. V médiách sa objavil aj článok, v ktorom 
archeológ prezentuje opačný názor pána ministra. Archeológov je málo a preto môžu národné poklady rozkrádať 
detektoristi (http://style.honline.sk/vikend-140/masovo-nas-vykradaju-cesi-aj-poliaci-hovori-archeolog-606209). 
Tak kde je pravda – je praktizujúcich archeológov málo? Alebo je nepraktizujúcich archeológov priveľa? Prečo 
sa prirodzene nepresúvajú nepraktizujúci archeológovia do skupiny praktizujúcich? A keď už, tak prečo idú k tým 
hnusným kapitalistickým spoločnostiam? Niektoré otázky, s ktorými sa ako „archeológ“ stretávam sú potom 
absurdnou čerešničkou: „Prídeš pozerať na bager, keď mi budú sťahovať humus?“ Moja odpoveď: „Nie.“ Otázka: 
„Si Mgr. archeológie?“ Moja odpoveď: „Áno. Som dokonca PhD.“ Nasledovala otázka: „Tak si archeológ alebo 
nie si?!“

Mnohé tieto otázky ma zaujali natoľko, že som si spravil malý prieskum vo voľnom čase. Cieľovou skupinou 
sa stala komunita ľudí – absolventov i nadšencov na Facebooku. V súčasnosti je v dvoch skupinách cez 900 
členov, z ktorých významnú časť tvoria slovenskí študenti a absolventi katedier v celej Európe. Komunitu tvoria 
aj inštitucionalizovaní archeológovia. Živo a dlho do noci sa diskutuje o zákonoch, o odbore, vymieňajú sa 
informácie a požičiavajú knihy. Môj dotazník z tohto roku vyplnilo 96 z nich (cca. 10%), absolventi niektorého 
stupňa archeologického odboru. Otázky sa týkali ich názoru na štúdium, prístupu k nálezom, praxi a ich povedomia 
o možnostiach získať oprávnenie. Nešlo o reprezentatívnu vzorku.

Veľká časť respondentov - 79% respondentov bola absolventmi ročníkov 2007 – 2013, teda skupina študentov, 
ktorí museli absolvovať bakalársky stupeň vzdelania. Boli medzi nimi takí, ktorí dosiahli stupeň vzdelania: 17% 
malo zatiaľ Bc., 69% malo Mgr. (medzi nimi i absolventi Bc.) a 14% z nich malo PhD (opäť mohli mať aj titul 
Mgr. a Bc.).

100% z nich sa zúčastnilo terénneho výskumu, 85% z nich nemá oprávnenie, 6% je čakateľov. 51% z nich 
nemalo počas štúdia prístup k spracovaniu nálezov v múzeách. 66% z nich sa domnieva, že počas štúdia na všetkých 
troch stupňoch štúdia nadobudli dostačujúce skúsenosti na to, aby mohli robiť asistenta vedúcemu výskumu. 
Najzaujímavejšia bola odpoveď (bola možnosť vybrať si viacej odpovedí), z ktorej implicitne vychádzalo, že 23% 
z absolventov očakávalo, že na základe praxe v školstve môžu požiadať o oprávnenie viesť výskum (je tomu tak?). 
Prax potrebnú pre získanie oprávnenia nadobúda / nadobudlo v súkromných organizáciách 22%, v SAV 18%, 

zahĺbeným suterénom – ňou sa nezistila len niveleta pôvodnej podlahy (či skôr dna) „pivnice“ v jej interiéri ale 
aj rôzne terénne úpravy exteriériu – napr. fragment dlažby; pod týmito úpravami sa nad vápencovým podložím 
prerezala sídlisková vrstva s nálezmi z mladšej, prípadne neskorej doby bronzovej náležiace kyjatickej (resp. už 
pilinskej) kultúre a v tejto vrstve sa odkryl kostrový „hrob“ nedospelého jedinca.

Archeologický výskum bol v roku 2013 podporený dotáciou z programu Obnovme si svoj dom MK SR. 

Róbert Malček

DISKUSIA
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v múzeách 13%, u pamiatkárov iba 2 % dotazovaných a 14% respondentov odmietlo odpovedať. Zaujímavé sú 
čísla o prístupe k už vykopaným nálezom: 21% respondentov smelo pracovať s nálezmi za podmienok stanovených 
vlastníkom práv; 24% z respondentov nemalo problémy; 2% odmietli spracovať nálezy, lebo im majiteľ práv dal 
neprijateľné podmienky; 27% z respondentov nebolo umožnené pracovať z nálezmi z minulých výskumov vôbec. 
Opätovne sa objavuje výrazná skupina: 25% z respondentov odmietlo v anonymnom prieskume odpovedať. Naozaj 
nám tieto čísla nič nehovoria? Ak by bola vzorka cielená a štatisticky relevantná, mohli by sme sa dozvedieť, kde 
zlyháva systém vo oblasti výchovy novej generácie.

Druhým, tentoraz oficiálnym pokusom získať obraz o stave komunity, je prieskum „Discovering Archaeologist 
of Europe.“ Na konferencii prezentovala pani Staššíková-Štukovská nové čísla z aktuálneho prieskumu. Vynorila 
sa možnosť porovnať minulý výskum s tým novým. Ak by bol dodržaný metodický postup pri získavaní 
a vyhodnocovaní dát, mali by sme exaktné dáta. Zvolený postup, kedy autori selektívne pristupujú k dátam a upravujú 
ich bez autorizácie na základe podkladov z internetu, je prinajmenšom nemetodický, napr. osobne som na internete 
stále vedený ako pedagogický pracovník univerzity, čo už tri roky nie je aktuálne. Každopádne tieto čísla by nám za 
ideálnych podmienok mohli z dlhodobého pohľadu a za predpokladu správneho prístupu pri zbieraní a interpretácii 
dát, ukázať, kam sme sa posunuli.

V rámci týchto diskusií mi napadli mnohé otázky, na ktoré neviem nájsť odpoveď. Ani ich v tomto článku 
nehľadám, ale možno budete vedieť odpovedať vy. Ak nie sme schopní vyplniť jeden dotazník, alebo nie sme 
schopní ho správne vyhodnotiť, môžeme aj naďalej „cítiť“ fakty a klásť si otázky v kuloároch. Tu je zopár tých 
laických od externistu k štúdiu: Ako sa zmenilo slovenské archeologické prostredie od roku 2008? Mala verejne 
publikovaná štúdia nejaký dopad na zmenu prístupu k výchove archeológov? Sú pocity ministra školstva a pocit 
archeologickej komunity merateľným faktom? Aký máte pocit kolegovia - je archeológov málo? Má minister pravdu, 
že množstvo absolventov je zbytočných, alebo ich systém nevie využiť / zaplatiť? Prečo existujúce organizácie 
zriaďované štátom nevedia pohltiť všetkých absolventov? Ako motivuje MŠ SR univerzity k produkcii kvalitných 
absolventov? Je meranie kvality pedagógov a ich výstupov garanciou kvality absolventov? Akú odbornú budúcnosť 
majú bakalári? Aké miesto má prax absolventov v kvalite štúdia? Ako reflektujú univerzity praktické potreby 
odboru? Keď univerzitám robia kopáčov študenti (často zadarmo), ako sa to prejavuje na kvalite výskumov, či 
absolventov? Odchádzajú absolventi z odboru pre neochotu pracovať, alebo pre prekážky, ktoré im definuje systém 
(nedostupnosť pracovných pozícií, ponúkané platy, uzatvorenosť komunity, vnútorné malicherné spory)? Spýtal sa ich 
na to niekto? Prečo musí absolvent archeológie absolvovať prax, aby mohol vykonávať svoju profesiu (požiadavka 
na odbornosť archeológa je zrovnateľná s absolventom medicíny). Vari univerzity neprodukujú archeológov? Ak 
ich univerzity neprodukujú, na základe čoho titul Bc., Mgr., PhD. dostávajú? Je riešením rušenie katedier, alebo 
zmena prístupu k vzdelaniu?

Ďalšie sú otázky sú k riadeniu výskumov a ochrany nálezov. Aký je pomer licencovaných archeológov k celkovému 
počtu a mení sa smerom, ktorý je žiaduci? A aký je ten žiaduci smer? Aká je kvalita výskumov? Sú v spracovaní 
vykopaných nálezov lepšie súkromné inštitúcie alebo štátne? Kto zozbiera dáta a kto to posúdi? Na základe akých 
kritérií a kto tie kritéria určí? Komisia, v ktorej sedia aktívni členovia inštitúcií, ktoré vedú „konkurenčný“ boj 
s tými, ktorí sú komisiou hodnotení? Prečo v komisiách nesedia emeritní archeológovia, ale zaberajú platené miesta 
v štátnych inštitúciách? Čo je meradlom kvality – počet zachránených predmetov a objektov, počet spracovaných 
záznamov alebo počet publikácií? Dotuje štát systematický výskum dostatočne, a na ktorej úrovni zriaďovateľov? 
A nemal by s tým prestať, kým nespracujeme to, čo sme už vykopali? Prečo vedie centrálnu evidenciu archeologických 
nálezísk inštitúcia, ktorá je hypoteticky objektom dozoru a nie dozorujúca inštitúcia? Prečo dozorujúca inštitúcia 
zamestnáva absolventov bez praxe a oprávnenia? Prečo vykonáva výskumy, ktoré sama prikáže? A čo múzeá, ako 
chránia múzeá naše pamiatky – lepšie? Prečo nemusí mať oprávnenie múzeum, ktoré ukladá vzácne artefakty 
a dokumentáciu k nim? Koľko plesnivých fondov musíme ešte zažiť? Prečo nie je smiešne zamestnávať archeológov 
bez oprávnenia do múzeí alebo do najvyššej dozornej inštancie? Nie je v kontexte tohto smiešne produkovať 
absolventov odboru, Bc., Mgr., PhD., PhDr. archeológie, ktorí nemôžu pozorovať bager, ako sťahuje humus?

Kde je inštitúcia, na ktorú sa máme obrátiť pri hľadaní odpovedí? Sú ním pamiatkári, Archeologický ústav,  
univerzity alebo predstavitelia múzeí, ktorí majú nekonečný možný počet právnych foriem zriaďovateľov? Ktoré 
z troch dotknutých ministerstiev to má riešiť?

Odboru chýba hlava. Moja skúsenosť zo súkromnej spoločnosti hovorí o slovenskej archeológii nasledovné – 
nejasné pravidlá, nekompaktné a chaotické usporiadanie, rozporné definície, rozdielne požiadavky od systému. 
Decentralizácia v slovenských podmienkach doviedla odbor k nulovej akcieschopnosti a pravidlá určuje ten, kto 
je najhlasnejší a odbornosť pri tom nie je stredobodom záujmu. Prevládajú osobné záujmy. Teda prirodzené prvky 
rannej kapitalistickej demokracie. Napokon sú archeológovia (akokoľvek si o sebe namýšľajú akí sú jedineční) len 
obrazom celej spoločnosti.

Pred niekoľkými rokmi sa pri mne a kolegoch zastavil na konferencii pán dr. T. Kolník (on ako jeden z mála 
zostal v sále, aj keď prednášali mladší kolegovia) a predstavil sa. Nemusel. Chcel spoznať budúcnosť odboru. 
S poľutovaním musím skonštatovať, že som sa mu vtedy predstavovať nemal, lebo som ho oklamal. V daných 
podmienkach som sa v roku 2011 vzdal snahy o budovanie odboru. Nechcel som mu obetovať rodinu. Preto zo 
zákulisia čakám, kedy povstane niekto vnútri a zmení to, ale zatiaľ nik nechodí a zdá sa, že antropologické poučky 
platia aj na archeológov – dominantná ideológia neutralizuje mladšiu generáciu a ich snahu o novátorstvo prísľubom 
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SPOLOČENSKO – VEDECKÉ PODUJATIA

zachovania, prípadného vylepšenia ich statusu. Neviem, dokedy budú mladí archeológovia ochotní tolerovať súčasnú 
ideológiu a dokedy bude idealizmus posúvať ich vnútorné odborné a morálne hranice.

Cras, cras, semper cras, sic evadit aetas.

Michal Bernát1

1	 	Autor	diskusného	príspevku	v súčasnosti	nepôsobí	v odbore	archeológia.	

8. konferencia o historickom skle1

V dňoch 14.-15.11.2013 sa v Trenčíne uskutočnila 8. konferencia z radu konferencií „História skla“, ktoré 
organizuje Komisia pre podporu interdisciplinárneho výskumu historického skla na v Slovensku (ďalej len Komisia 
HS2). Tradičným spoluorganizátorom bola Slovenská sklárska spoločnosť a novým Trenčianska univerzita Alexandra 
Dubčeka v Trenčíne (ďalej len TnU AD). Organizačný výbor: Dr. D. Staššíková-Štukovská, doc. Ing.  A. Plško, 
CSc., Dr. M. Musilová, Dr. K. Füryová, Ing. J. Sabošová. Vedecký výbor: prof. Ing. M. Liška, CSc., Dr. K. Marková, 
CSc., doc. Ing. P.  Šimurka, CSc.

Prvýkrát bola konferencia rozdelená na dve časti. Prvá časť bola tradične venovaná výmene informácii 
o historickom skle s dôrazom na územie Slovenska a okolité krajiny Európy a určená podpore základného výskumu 
na Slovensku. Rokovací jazyk bol slovenský.  Konferenciu otvoril zástupca TnU AD prof. Liška, CSc. O aktivitách 
Slovenskej sklárskej spoločnosti informoval jej predseda doc. Ing. P. Šimurka, CSc. O vedeckých a výskumných 
aktivitách v oblasti historického skla na Slovensku informovala Dr. D. Staššíková-Štukovská, predsedkyňa Komisie 
HS. Zároveň predstavila nové zloženie Komisie HS, ktorú v súčasnosti tvoria: Dr. Klára Marková, CSc. (AÚ SAV 
Nitra), Dr. M. Musilová (MUOP Bratislava), Dr. Klára Füryová (SNM-AM Bratislava), Mgr. P. Šimončičová 
Koóšová (MUOP Bratislava). Touto cestou by sme chceli poďakovať za činnosť v Komisii odchádzajúcim členom 
Dr. G. Březinovej, CSc. a Dr. M. Bielichovi, PhD. Výskumná činnosť v oblasti historického skla sa na Slovensku 
zameriava hlavne na sklené šperky a realizuje sa prostredníctvom grantov VEGA. Duté sklo 15.-17. storočia 
je predmetom výskumu medzinárodného grantu, ktorý garantuje Dr. H. Sedláčková, CSc. a je venovaný skle 
z Moravy, Slovenska a Rakúska. Realizujú sa tiež individuálne výskumy, ktoré pomáhala riešiť tiež Komisia HS.  
Spomenúť treba helénsku sklenú nádobku z 1. stor. pred n.l. z Bratislavského hradu (autorka spracovania je M. 
Musilová). V múzeách sa venuje individuálne pozornosť skleným predmetom z depozitov, ktoré sú často predmetom 
vystavovania. K týmto výstavám chýba obvykle katalóg. 

Na Slovensku je sklo tiež predmetom zberateľským, veď tu pracovalo viac ako 100 sklární, z ktorých dnes existuje 
sotva päť. Preto možno iba privítať publikáciu Ľudové sklo autorov I. Pišútová- J. Kautman, v ktorej je prvýkrát 
spracovaný prehľad typov skiel určených širokým masám obyvateľov. 

V oblasti vedeckého výskumu Slovenska zaostáva naďalej v problematike zaniknutých sklární. Doposiaľ nemáme 
ani jeden zrealizovaný  profesionálny archeologicko-historický výskum zaniknutej sklárne, hoci v okolitých krajinách 

strednej Európy v Rakúsku, Maďarsku, 
Poľsku a Česku je týchto výskumov 
zrealizovaných väčší počet.

Prvý referát na konferencii HS bol 
venovaný otázke pôvodu sklených 
nádob z rímskeho tábora v Iži. Autorka 
tejto práce K. Kučeráková  z AÚ 
SAV sa na základe morfologických 
analógií, koncentrácie nálezov a názorov 
bádateľov zaoberala pôvodom bohatého 
typologického spektra sklených nádob. 
K dispozícii nemala žiadne analýzy 
chemického zloženia skla týchto nálezov, 
preto závery tejto práce nevybočujú 
z teoretického rámca. Prednáška E. 
Černej: „Jak a čím přispěla metoda 
experimentu k poznání výroby skla 
v období  vrcholného středověku – 
exprimentální tavby skla na Moldavě 

v Krušných horách“ bola pozvaná na túto konferenciu. Dávnejšie vykonaný experiment, ktorý bol zameraný na stavbu 
repliky sklárskej pece a tavbu skla a výrobu predmetov pôvodnými technikami priniesol veľa nových poznatkov 

Repliky sklených korálikov zo včasnostredovekých pohrebísk v Liebenau 
a  Dorverden (Foto: D. Staššíková-Štukovská).



 13

In
fo

rm
át

or
 S

A
S 

X
X

V
/2

01
4/

1 
In

fo
rm

át
or

 S
A

S 
X

X
V

/2
01

4/
1 

In
fo

rm
át

or
 S

A
S 

X
X

V
/2

01
4/

1 
In

fo
rm

át
or

 S
A

S 
X

X
V

/2
01

4/
1 

In
fo

rm
át

or
 S

A
S 

X
X

V
/2

01
4/

1 
In

fo
rm

át
or

 S
A

S 
X

X
V

/2
01

4/
1

o konštrukciách týchto pecí, spôsobu vykurovania, životnosti a ďalších detailov, ktoré by sme inak nepoznali. 
Nemenej zaujímavé sú skúsenosti so zachovaním takéhoto objektu a nárokmi na údržbu. Pre archeológiu sú cenné 
skúsenosti s terénnymi stopami po činnosti takejto pece a ich správnou interpretáciou. Na Slovensku sa objavujú 
individuálne snahy so stavbou historických sklárskych pecí na miestach zaniknutých sklární, preto organizátori 
považovali za potrebné touto prednáškou upozorniť na skúsenosti, ktoré s takouto činnosťou sú v susedných 
krajinách. Trojica autorov P. Šimončičová Koóšová/ B. Lesák/ H. Sedláčková sa podieľala na zaujímavej prezentácii 
o sklách z archeologických výskumov pod názvom „Stredoveké a rannonovoveké sklo z Bratislavy (1250 – 1650)“. 
Málo známe a na Slovensku spracované typy sklených nádob priniesla vo svojej prezentácii Z. Francová „Žartovné 
sklo v zbierkach Múzea mesta Bratislavy (Príspevok k typológii sklárskej produkcie 18.-19. storočia). Ukážku 
z medzinárodného projektu, do ktorého sú zaradené i sklené predmety zo Slovenska priniesol referát H. Sedláčkovej 
a K. Tarcsay: „Renesančné sklo z Brna, Bratislavy a Viedne (Južná Morava, západné Slovensko/Maďarsko a Dolné 
Rakúsko)“

Po obedňajšej prestávke pokračovala konferencia „okrúhlym stolom“, diskusným fórom, na ktorom boli 
prezentované postery a nálezy od praveku po novovek ako i technologické výskumy z oblasti korózie skiel 
a chemického zloženia skla. V neskorých popoludňajších hodinách sa uskutočnila exkurzia do Múzea skla, Kaštieľa 
a vzorkovne ako i výroby v Lednických Rovniach. Exkurzia sa pre veľký záujem účastníkov konferencie a zaujímavý 
výklad Ing. J. Sabošovej skončila v neskorých večerných hodinách.

V piatok, 15. novembra 2013 pokračovala konferencia medzinárodnou časťou, ktorá bola tematicky venovaná 
sklených korálikom a sklárskym technológiám, rokovací jazyk bol anglický. Referát R. Kozákovej: Prieskum 
sklených korálikov z Radzoviec a Kostrovej jaskyne priniesol príklad precíznych interdisciplinárnych analýz, ktoré 
priniesli nové výsledky pre poznanie skiel kultúry kyjatickej a pilinskej. Novými výsledkami sa môže pochváliť 
i slovenský výskum a týkajú sa archeofajansových korálikov a ich pôvodu z nálezísk na Slovensku (K. Marková/ 
D. Staššíková-Štukovská/ I. Holický: Nové poznatky z analýz archeofajansových  korálikov staršej doby bronzovej 
na Slovensku).  

O rôznych formách silikátových látok v archeologických predmetoch a ich výskume informoval M. Hložek 
(Výskyt skelné fáze a vrstev skla u artefaktů  z „neskelných“ materiálů).  Zaujímavý referát o sklených korálikoch 
doby rímskej prezentovala L. Vaculíková: Sklené koráliky z moravských nálezísk doby rímskej. Nové výsledky 
k poznaniu sklených korálikov kultúry pražského typu priniesol výskum N. Profantovej a Z. Cílovej-Zlámalovej: 
„Výpovědní schopnost vybraných korálků z Roztok u Prahy (6.-7. stol.): chronologická i technologická analýza.“ 
S. Valiulina venovala pozornosť pôvodu sklených dekoratívnych predmetov zo strednej Volgy (Dekorácie zo skla 
zo strednej Volgy datované do 10.-15. st.). Korálikom a iným drobným ozdobným predmetom z obdobia včasného 
stredoveku a z územia centrálneho Poľska venovala pozornosť S.Wajda (Včasno-stredoveké predmety zo skla 
z východnej centrálnej časti Poľska).

Po obedňajšej prestávke sa uskutočnila návšteva laboratórií TnU AD. Okrúhly stôl bol venovaný téme technológií 
sklených korálikov. M. Siegmann (autorka 5-dielnej publikácie venovanej skleným korálikom) predniesla a ukážkami 
korálikov doplnila svoju prednášku o rôznych technikách výroby korálikov a stôp, ktoré na korálikoch po tejto výrobe 
zostávajú. Prínosným bol i poster o sklených bižutéríách vyrábaných v dobe rímskej v Brigetiu (autorka K. Dévai). 
Nové poznatky priniesla K. Stoliarova o výrobe korálikov so zlatou fóliou v predmongolskom období v Rusku. Pestrú 
typovú škálu už predstavujú sklené koráliky a sklené artefakty zo Starého Města a Uherského hradišťa (autorka D. 
Frolíková). Z výskumov na Slovensku boli prezentované typy priečne členených a viacnásobných korálikov. Záver 
konferencie sa pretiahol do neskorých nočných hodín.

Ku konferencii sa podarilo zabezpečiť knihu abstraktov referátov v anglickom jazyku.
Organizácia zo strany TnU AD v Trenčíne bola dokonalá, k úspešnému priebehu konferencie dopomohlo 

i prístrojové vybavenie a jednoduché obsluhovanie kvalitných dataprojektorov. Výbava konferenčného sálu plátnami  
prispela ku kvalitnému zobrazovaniu obrázkov v prezentáciách a funkčný bufet s dobrým sortimentom jedál ušetril 
čas tým účastníkom, ktorí nemali obed alebo mali iné dôvody byť hladní.

Konferencie sa zúčastnilo 40 podpísaných účastníkov z Nemecka, Rakúska, Ruska, Maďarska, Poľska, Česka 
a Slovenska. Z konferencie sa plánuje vydať zborník referátov. 

Na tomto mieste by som chcela poďakovať všetkým organizátorom a organizujúcim inštitúciám vrátane Slovenskej 
archeologickej spoločnosti za podporu, ktorú tejto konferencii venovali.

Danica Staššíková-Štukovská 
1 Akcia sa uskutočnila v roku 2013. Ospravedlňujeme sa, chybou redakcie nebol odovzdaný príspevok zaradený do pred-

chádzajúceho čísla Informátora (Redakcia).
1 Slovenská archeologická spoločnosť zastrešuje činnosť Komisie HS od roku 1999.

Konference environmentální archeologie v Olomouci

Začiatkom nového roku sa v dňoch 27. 1. – 28. 1. 2014 uskutočnil jubilejný 10. ročník medzinárodnej 
environmentálnej konferencie – KEA 2014. Konferencia sa konala na Univerzite Palackého v Olomouci a jej nosnou 
témou bola „Archeologie jídla a pití.“  Prednášky boli rozdelené do viacerých blokov. Ako už býva dobrým zvykom, 
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14 

konferencie sa zúčastnil veľký počet odborníkov nielen z radov archeológov a historikov, ale aj z prírodovedných 
odborov, ako geológia, botanika, palynológia, zoológia, genetika, ale aj iných. Celkovo odznelo až 27 prednášok 
a prezentovaných bolo 15 posterov. 

Po úvodnom zahájení organizátormi nasledoval prvý blok prednášok s názvom „Rostliny jako zdroj potravy“. 
Na danú tému zaznelo hneď niekoľko veľmi zaujímavých prednášok. V úvodnej J. Beneš prezentoval pohľad na 
súčasné možnosti bioarcheológie pri riešení otázok zloženia stravy od paleolitu po neolit. M. Divišová s T. Šalková 
a P. Šídou referovali o experimentálnych možnostiach využitia tzv. „varných jamiek“ v mezolite. O skladovaní 
potravín v  lužickej kultúre v Poľsku predniesol R. Czerniak v spolupráci s S. Chwałekom. M. Preusz v spolupráci 
s V. Komárkovou informovali o využití obľúbenej koreninovej zložky potravy - čierneho korenia. V prednáške autor 
konfrontoval botanické nálezy s historickými písomnými správami. Opačný pohľad na jedlo a pitie, respektíve jeho 
nedostatok v rokoch 1315 – 1317 počas  hladomoru, prezentoval na základe historických správ T. Somer. Druhý blok 
prednášok bol venovaný lesu ako zdroju krmiva. M. Hejcman a P. Hejcmnaová a V. Pavlů poukázali na nezanedbateľnú 
výživovú hodnotu lístia stromov a ich potencionálne dôsledky pre vývoj vegetácie po vikingskej kolonizácii v 9. 
– 10. storočí. Rovnaká zostava odborníkov následne prezentovala potencionálny význam niektorých drevín pre 
kŕmenie dobytka od praveku po stredovek. Zaujímavý pohľad na rekonštrukciu lesnej vegetácie v nížinách Českej 
republiky pomocou antrakomických dát z archeologických lokalít prezentoval P. Kočár v spolupráci s J. Novákom, 
T. Chumanom a R. Kočárovou. J. Novák v záverečnej prednáške prvého dňa doplnil pohľad na vývoj skladby drevín 
počas stredného a mladšieho holocénu aj z moravských regiónoch. 

Už aj unavení poslucháči a najmä prednášatelia uvítali spoločenský večer, ktorý bohatosťou svojho jedálneho 
lístka nesklamal tematické zamerania konferencie. V príjemnej podvečernej atmosfére sa dianie plynulo presunulo 
do druhého, posledného dňa, počas ktorého odzneli štyri bloky zaujímavých prednášok. V úvodnom bloku, 
s podtitulom „Jídlo a pití z různých stran,“ J. Pavelka spolu s L. Šmejdou prezentovali rôzne spôsoby chemických 
analýz potravinových zvyškov na keramike aj bez nutnosti využitia laboratórnych postupov. R. Kozáková informovala 
o výsledkov palynologickej analýzy obetných nádob v halštatskej mohyle. Trochu rozporuplný pohľad na zloženie 
potravy v paleolite predniesla Z. Nerudová. Veľmi pútavým spôsobom v závere bloku informoval R. Chwałek 
v spolupráci s R. Czierniakom o archeologickom náleze a rekonštrukcii drevenej chovnej cisterny pri blízkom 
rybníku z konca 18. stor. Postrehy o možnej identifikácii a spôsobe varenia soli v trzcinieckej kultúre podporené 
aj experimentálne, prezentoval R. Czierniak v spolupráci s M. Przybyłou. 

V bloku „Rostliny jako zdroj potravy“, informovali M. Hejcman a P. Hejcmanová o nutričných hodnotách 
výnosu rôznych častí obilnín v porovnaní s pravekými a súčasnými druhmi. Z. Vaněček v spolupráci s M. Daňhelom 
predstavili výskum eneolitického hradiska, kde sa vďaka systematickému vzorkovaniu s archeobotanickou analýzou 
preukázalo pestovanie a spracovanie plodín. Atraktívne výsledky botanickej analýzy studne z etruského prístavného 
mesta Pyrgi, skúmanej podmorskou archeológiou predniesla K. Kodýdková v spolupráci s J. Benešom, F. Eneiom, 
K. Paclíkovou a V. Komárkovou. V. Komárková v spolupráci s D. Brusákom, P. Pokorným a P. Kodýlkovou v závere 
doobednajšieho bloku informovala o predbežných výsledkoch výskumu a unikátnych drevených artefaktoch z doby 
rímskej a doby laténskej v Tuchloviciach. 

V poobednom bloku sa téma presunula k „Potravě ve středověku a novověku“. Tento blok otvorila prednáška 
M. Látkovej z UKF v Nitre. Autorka informovala o možnostiach interpretácie rastlinných makrozvyškov v kontexte 
stredovekých kostrových hrobov z Kopčian. Nasledovná prednáška v podaní M. Hladíka v spolupráci s J. Šušolovej, 
R. Hadacza, M. Látkovej, M. Gregerovej, V. Koralovej, P. Dudeka a D. Volaříka bola o potravinových zdrojoch 
a subsitenčnej stratégií na lokalite Mikulčice v polohe Trapíkov. Výsledky porovnania starších výskumov a súčasných 
nálezov z „Brnenských jímek“  prezentovali A. Pokorná v spolupráci s P. Kočárom a R. Kočárovou. Predbežnú správu 
z rôznorodých environmentálnych analýz na základe výskumov zo stredovekej a novovekej Litomyšle predstavil 
tím odborníkov M. Kuchařík, M. Horáková, D. Thurzo, H. Uhlířová a P. Žačková zo spoločnosti Labrys. Rozsiahly 
tematicky, ako aj obsahovo, bol príspevok autorov P. Karlíka, P. Staňkovej, L. Pospíšila, P. Houfkovej, J. Burmela, 
A. Bernardovej, P. Míšeka, J. Beneša a M. Hejcmana. Ich referát bol zameraný na gradient obsahu pôdnych prvkov 
v zaniknutej  (50-te roky 20. stor.) plužine v obci Malonín. Ďalší blok prednášok mal názov „Zvířatá  jako zdroj 
potravy“. V tematickom celku odzneli prednášky od autora M. Holubca, ktorý predstavil osteologickú analýzu 
z rôznych lokalít zo strednej Moravy. Blok plynule pokračoval príspevkom R. Kyselého a L. Varadzina zameraným 
na konzumáciu mäsa z nálezov Vyšehradskej akropoly. Z. Sůvová sa vo svojom príspevku zamerala na osteologické 
nálezy z halštatského sídliska v Želénkach. Posledný tematický blok konferencie s názvom „Paleolit“, v ktorom 
O. Mlejnek informoval o výskume paleolitickej lokality Dharmskej vrchoviny. 

Jubilejný ročník environmentálnej konferencie - KEA 2014 „Archeologie jídla a pítí“ predstavil mnoho aspektov 
environmentálneho výskumu. Narastajúci záujem archeologických pracovníkov o spektrum environmentálnych 
metód stále viac napomáha pri riešení archeologickej problematiky. Budúca konferencia KEA 2015 je plánovaná 
v Českých Budějoviciach.

Peter Horváth/ Michaela Látková
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3. Geologicko-Paleontologicko-Archeologická Diskusia 2014

Dňa 25. marca 2014 sa v Slovenskom národnom múzeu – Prírodovednom múzeu v Bratislave konal tretí ročník 
konferencie Geologicko-Paleontologicko-Archeologická Diskusia (GEPAARD). Hlavnou témou bola „Výpovedná 
hodnota, kompatibilita a porovnateľnosť údajov získaných povrchovým prieskumom a výskumom so zameraním 
na obdobie paleolitu“. Na konferencii sa zúčastnilo 21 prednášajúcich s 15 príspevkami a 2 postermi a približne 10 
poslucháčov. Keďže tohtoročná účasť zahŕňala kolegov nielen zo Slovenskej a Českej republiky, ale aj z Maďarska 
a Francúzska, prvý blok prednášok, venovaný hlavnej téme, bol uvádzaný a prednášaný v anglickom jazyku. Autori 
ďalších prednášok sa okrem hlavnej témy zamerali aj na informácie o výsledkoch bádania o surovinových zdrojoch a 
zmenách životného prostredia a vývoji vegetácie v pleistocéne a holocéne. Predstavený bol aj projekt experimentálnej 
archeológie zameraný na obdobie praveku vo Vyšnom Kubíne. Počas prestávok a po ukončení prednáškovej časti 
sa konal workshop a diskusie spojené s ukážkou materiálu a nálezov. Program konferencie a zborník abstraktov 
sú dostupné online na adrese: http://www.sas.sav.sk/cinnost2014.php. Všetci prednášajúci obdržali na začiatku 
konferencie zborník abstraktov a reklamné materiály. Konferencia sa skončila o 16.30 hod. Finančnú záštitu prevzalo 
tento rok Slovenské národné múzeum – Prírodovedné múzeum v Bratislave, za čo organizátori srdečne ďakujú. 

Ondrej Žaár

Dni Antona Točíka

Dňa 9. 4. 2014 usporiadal Archeologický ústav SAV už štvrtý ročník Dní Antona Točíka. Kolokvium bolo 
ako každoročne zamerané na prezentáciu najvýraznejších výsledkov vedeckej práce jednotlivých oddelení 
Archeologického ústavu. Úvodné slovo patrilo M. Ruttkayovi riaditeľovi AÚ SAV. Ten v krátkosti zhrnul dianie 
v inštitúcii za posledný rok. Do súťaže o Cenu A. Točíka pre mladého tvorivého pracovníka sa prihlásilo málo 
uchádzačov, preto sa komisia rozhodla tento rok neudeliť toto prestížne ocenenie. 

Kolokvium pokračovalo prednáškou M. Sojáka o významných speleoarcheologických objavoch za posledné 
desaťročie.  Prezentácia priblížila množstvo nových unikátnych objavov, ktoré vďaka neúnavnej spolupráci M. 
Sojáka s jaskyniarmi pomáha rozšíriť hranice nášho poznania o osídlení a využívaní jaskýň v praveku a stredoveku. 
V. Furmánek a V. Mitáš predstavili nové poznatky zo systematického výskumu pohrebiska v Cinobani v príspevku 
„Pohrebisko ľudu popolnicových polí v Cinobani predmetom záujmu Keltov“. Už samotný názov prezrádza, že 
prvými archeológmi, ktorí skúmali túto lokalitu boli zrejme Kelti. Dokladajú to železné predmety, ktoré sa našli 
pri precíznom archeologickom výskume počas viacerých výskumných sezón. V. Furmánek a P. Tóth v príspevku 
„Technológia výzdoby bronzového sekeromlatu z Petrovej Vsi“ predstavili technológiu výzdoby, tohto unikátneho 
artefaktu. V roku 2013 bola v priestoroch Podtatranského múzea otvorená výstava o kniežacej hrobke z Popradu 
Matejoviec. K. Pieta v spolupráci s múzeom zorganizoval seminár, kde podrobne informoval o výskume a následnej 
konzervácii tohto nálezu. Hoci kniežacia hrobka bola už v minulosti niekoľkokrát prezentovaná, autori nás oboznámili 
s najnovšími objavmi uskutočnenými laboratórnym výskumom. Ďalšia prednáška súvisela s prezentáciou dlho 
očakávanej  monografie J. Hunku „Mince Arpádovcov z rokov 1000 – 1301. Ich podiel na vývoji hospodárstva 
stredovekého Slovenska. V prezentácii M. Chebena a M. Bielicha „Geofyzikálna prospekcia v rámci projektu 
CEVNAD“ sme sa dozvedeli o viacerých nových objavoch vďaka tejto nedeštruktívnej metóde archeologického 
výskumu. E. Horváthová predstavila spolu s poľským kolegom A. Zastawnym nový projekt „Transkarpatské 
spoločensko-kultúrne pomery obyvateľstva badenskej kultúry v povodí hornej Visly a na slovenskom území 
severného Potisia 3300 – 2900 BC. Záverečná prednáška patrila E. Fottovej, ktorá prezentovala výsledky práce 
chemických laboratórií. Vďaka projektu CEVNAD sme získali množstvo laboratórnych zariadení, ktoré umožňujú 
nové postupy v konzervovaní predmetov. 

Na záver riaditeľ Archeologického ústavu M. Ruttkay poďakoval pracovníkom za výsledky, ktoré sa podarilo 
dosiahnuť počas minulého roka. Zároveň vyzval všetkých prítomných aby sa zapájali do domácich ale aj 
medzinárodných projektov. 

Klaudia Daňová

Trinásta medzinárodná konferencia „Popolnicové polia a doba halštatská“

Trinástka sa všeobecne považuje za nešťastné číslo, zároveň však existuje dosť príkladov, ktoré potvrdzujú, že 
na význam čísel sa priveľmi netreba spoliehať. Nešťastnou určite nebola ani v poradí už trinásta medzinárodná 
konferencia o dobe popolnicových polí a dobe halštatskej, ktorá sa tento raz konala v sliezskom meste Opava. 
Konferenciu zorganizoval Archeologický ústav Akadémie vied Českej republiky v Brne, v. v. i. v spolupráci 
s Ústavom archeológie Filozoficko-prírodovedeckej fakulty Sliezskej univerzity v Opave. Uskutočnila sa v termíne 
od 12. do 15. mája 2014 na pôde spomenutej univerzity. Na tradičnom podujatí sa zišla početná komunita českých, 
slovenských a poľských odborníkov na strednú až neskorú dobu bronzovú a staršiu dobu železnú v strednej Európe. 
Slovensko na stretnutí zastupovalo viac ako 20 bádateľov, ktorí sa prezentovali najmä referátmi, ale i výveskami 
a častými diskusnými príspevkami.
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Na konferencii odznelo vyše 40 referátov, ktoré organizátori usporiadali do tematických blokov. Uvedené číslo 
napovedá, že mimo celodennej exkurzie sa referovalo a diskutovalo „od rána do večera“. Napriek množstvu vedecky 
prínosných a nepochybne zaujímavých prezentácií v správe detailnejšie rekapitulujem vystúpenia pracovníkov 
Archeologického ústavu Slovenskej akadémie vied (ďalej AÚ SAV) v Nitre. K nim pripájam prehľad príspevkov 
a vývesiek, ktoré súviseli so „slovenskou“ problematikou obdobia popolnicových polí a doby halštatskej.

Prvé dve vystúpenia bádateľov z AÚ SAV boli súčasťou úvodného bloku „Obecná témata a problematika kultur 
popelnicových polí“, ktorý viedol hlavný organizátor konferencie Prof. PhDr. Stanislav Stuchlík, DrSc. Referát 
Ondreja Ožďániho zúčastneným sprostredkoval „Nové poznatky v problematike čakanskej kultúry na juhozápadnom 
Slovensku“. Sám prednášajúci však uviedol, že ide skôr o staronové poznatky, dosiaľ atomizované v rôznych 
publikáciách. Bližšie sa zastavil pri zverejnených nálezoch z Bratislavy-Devína, Plaveckého Podhradia-Pohanskej 
alebo pri tzv. Grabdepote z Bratislavy-Rusoviec. V príspevku nechýbala kritika prameňov, ale i zopár ukážok 
rozporov v štúdiu čakanskej kultúry. Záverom Ondrej Ožďáni načrtol ciele a možnosti jej budúceho výskumu. 
V zhode s autorom si myslím, že najdôležitejšie bude štandardným spôsobom spracovať materiálnu náplň čakanskej 
kultúry, vypracovať jemnejšiu vnútornú chronológiu a osvetliť skutočné príčiny jej zániku koncom stupňa HA1. 
V nasledujúcom referáte Rudolf Kujovský už zápasil s nečakanými technickými problémami konferenčného večera, 
ktoré však celkom uspokojivo a vtipne skombinoval so svojimi „Poznámkami k vývoju lužickej kultúry na Slovensku“. 
Okrem pripomienok k dejinám bádania a prehľadu súčasného stavu výskumu slovenskej lužickej kultúry sa rečník 
dotkol jednotlivých regiónov Slovenska a postupu ich osídľovania, prípadnej koexistencie tejto kultúry so súvekými 
kultúrnymi entitami, ale aj príčin zmien osídlenia v niektorých z regiónov. V týchto súvislostiach, pochopiteľne, 
nezabudol zdôrazniť tiež inými bádateľmi akcentované klimatické faktory. Pri prezentácii predovšetkým keramického 
materiálu z jednotlivých časových fáz vývoja lužickej kultúry vyšiel zo zaužívaného a akceptovaného triedenia 
Ladislava Veliačika, publikovaného v osemdesiatych rokoch minulého storočia. Úvod druhého bloku „Pohřebiště 
a pohřební ritus kultur popelnicových polí“ a zároveň záver prvého dňa konferencie patril výskumnému tímu 
žiarového pohrebiska v Cinobani, ktoré sa systematicky skúma od roku 2008. Autori príspevku „Pokračovanie 
výskumu pohrebiska kultúrneho komplexu juhovýchodných popolnicových polí v Cinobani, okr. Poltár (sezóny 
2012 - 2013)“ v poradí Vladimír Mitáš, Jaroslava Pavelková, Jana Mihályiová a Václav Furmánek bilancovali 
uvedené výskumné sezóny. Ku koncu poslednej (šiestej) je preskúmaných už 290 hrobov pilinskej a kyjatickej 
kultúry z mladšej a neskorej doby bronzovej. Prvý z autorov opätovne zdôraznil, že na pohrebisku dominujú hroby 
s kamennými úpravami a konštrukciami. Časté sú varianty skrinkových hrobov, objavujúce sa aj v Cinobani od 
záverečnej fázy pilinskej kultúry. Okrem klasickej pohrebiskovej problematiky (napr. sumarizácie typov a kvantity 
bronzovej industrie v hroboch) sa poukázalo na aktuálne formy dokumentácie náleziska (2D a 3D fotogrametria) 
a výsledky jeho geofyzikálneho prieskumu (realizovaného Mgr. Michalom Chebenom). Archeologickú časť referátu 
slovom a obrazom doplnili antropologička doc. RNDr. Jaroslava Pavelková, CSc. a archeobotanička Ing. Jana 
Mihályiová, ktoré demonštrovali význam dôslednej a kontinuálnej interdisciplinárnej spolupráce na výskumoch 
pohrebísk z doby popolnicových polí. Súčasťou prvého konferenčného dňa boli aj príspevky Dominiky Haragovej 
„Lužická kultúra na hornej Nitre“ a Romana Vávru „Osídlenie Senice z neskorej doby bronzovej vo svetle nových 
nálezov“.

Druhý deň sa pokračovalo v referátoch druhého bloku. Štafetu moderátora po profesorovi Stuchlíkovi prevzal 
Dr. h. c. Prof. PhDr. Václav Furmánek, DrSc. a po vstupoch poľských a českých archeológov sa k slovu dostal 
Vladimír Mitáš. Jeho druhý príspevok „Navždy na okraji komunity? Poznámky k jamkovým hrobom kultúrneho 
komplexu juhovýchodných popolnicových polí“ sa rovnako odvíjal od výskumu pohrebiska v Cinobani, kde sa 
v troch ostatných sezónach preskúmalo aj sedem žiarových hrobov v jamkách. Je zaujímavé, že všetky boli situované 
na južnom okraji pohrebiska. Autor ukázal na evidentné kontrasty medzi jamkovými a inými hrobovými celkami 
s kamennými úpravami a konštrukciami, predstavil ich inventár i súveké paralely (napr. na pohrebiskách Košice-
Barca II, Radzovce-Monosa, Tornaľa/predtým Šafárikovo). V záverečných poznámkach Vladimír Mitáš predložil 
najmenej toľko otázok, ako odpovedí, čím dokumentoval neľahkú interpretáciu týchto zdanlivo „najjednoduchších“ 
žiarových hrobov. V tento deň vystúpili s vynikajúcimi referátmi prezentujúcimi nový archeologický materiál 
a jeho nepoznané súvislosti ešte viacerí bádatelia zo Slovenska: Profesorka Mária Novotná predstavila nový „Depot 
bronzových mečov z Kaloše“; kolektív archeológov v poradí Pavol Jelínek, Daniel Kendrala, Jana Hlavatá a Gerhard 
Pastirčák sa zaoberali „Sídliskom zo strednej a mladšej doby bronzovej v Bratislave-Rusovciach - Tehelnom hone“ 
tak z archeologickej, ako aj archeobotanickej perspektívy, a zároveň v ich vzájomných súvislostiach; Tomáš Zachar 
s Martinom Kvietkom ukázali v ostatnom čase odkrytý „Sídliskový objekt pilinskej kultúry zo Zvolena-Podborovej“ 
(s podtitulom „Príspevok k poznaniu osídlenia enklávy pilinskej kultúry na strednom Pohroní“) a potom M. Kvietok 
už len samostatne analyzoval „Nové nálezy z neskorej doby bronzovej a staršej doby železnej z okolia Banskej 
Bystrice“. Som presvedčený, že tieto prezentácie boli vhodnou súčasťou náplne bloku „Sídliště a hradiště kultur 
popelnicových polí“. Sumár referátov slovenských bádateľov by nebol úplný bez tandemu Erika Makarová - Martin 
Hložek, ktorí v bloku „Analýzy, přírodovědné aj. metody“ informovali a názorne predviedli „Možnosti využití rtg. 
snímkování při určování a dokumentování nálezů z Moravičan“.
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Po skončení prednášok sa ujal slova spoluorganizátor PhDr. Jiří Juchelka, PhD. Prítomných vyzval, aby upriamili 
pozornosť na autorov vývesiek. V tematicky i graficky pestrej desiatke plagátov mali zastúpenie aj dve doktorandky 
AÚ SAV v Nitre, ktoré týmto spôsobom predložili parciálne výsledky svojich dizertačných prác. Petra Chebenová 
priblížila „Výpovedné možnosti polykultúrnej lokality Sony“ (v k. ú. Nitra-Mlynárce) a Barbara Zajacová zhrnula 
poznatky o dávnejšie preskúmanom (Zojou Benkovsky-Pivovarovou) a čiastočne publikovanom nálezisku 
„Mikušovce, okres Ilava. Pohrebisko a sídlisko lužickej kultúry z mladšej a neskorej doby bronzovej“. Zdá sa, že 
táto forma prezentácie spracovania archeologického materiálu sa udomácnila už aj na tomto podujatí.

Celý tretí deň patril exkurzii, ktorú sprevádzali vrtochy jarného počasia. Asi aj preto sme niektoré archeologické 
lokality horného Sliezska radšej pozorovali cez okno autobusu (hradisko Cvilín nad mestom Krnov, rozsiahle 
pohrebisko Kietrz a iné). Z navštívených miest na česko-poľskom pomedzí iba informatívne uvádzam Mestské 
múzeum v Krnove, sídlisko s mohutným opevnením zo staršej doby bronzovej v Jędrychowiciach, eponymnú 
archeologickú lokalitu Nowa Cerekwia alebo Múzeum v meste Racibórz. Z Racibórzu sme sa presunuli do obce 
Pietrowice Wielkie, kde archeológovia z Wroclawskej univerzity skúmajú impozantné opevnené sídlisko zo včasnej 
doby bronzovej. Výsledky vedecky dôležitého výskumu, podobného napríklad známemu slovensko-nemeckému 
výskumu veľkej sídliskovej aglomerácie na Fidvári vo Vrábľoch, nám predstavil vedúci výskumu Mirosław 
Furmanek v prednáške „Monumentalne założenie w Pietrowicach Wielkich“. Po náročnom dni v teréne zrejme 
všetci zúčastnení ocenili záverečnú zastávku spojenú s príjemným posedením a chutným pohostením v peknom 
hostinci U Komárků so súkromným pivovarom Rohan.

Záverečný deň konferencie otvoril blok „Depoty kultur 
popelnicových polí“. Okrem českých kolegov v ňom 
vystúpila doktorandka Oddelenia archeológie praveku AÚ 
SAV Dana Marková, ktorá priblížila „Keramický depot zo 
sídliska v Radzovciach“. Identifikovala ho pri komplexnej 
analýze objektov z čiastočne preskúmaného sídliska pilinskej 
a kyjatickej kultúry v Radzovciach (výskum Václava 
Furmánka v rokoch 1978 - 1979), pretože v rámci terénneho 
výskumu nebol rozpoznaný. Dana Marková analyzovala 
keramiku, pochádzajúcu z dvoch oddelených kumulácií vo 
výplni tohto objektu, deponovanú v staršej fáze kyjatickej 
kultúry. V záverečných poznámkach sa priklonila k zámernej 
fragmentarizácii keramických nádob v tomto depote, ktorú 
spojila so znehodnocovaním keramiky pri sakrálnych 
aktivitách. Určenie a interpretácia autorky naznačuje, že 
môže ísť o prvý keramický depot v priestore západnej enklávy 
kultúrneho komplexu juhovýchodných popolnicových polí. 
Posledný referát z tímu pracovníkov AÚ SAV patril Susanne 
Stegmann-Rajtárovej. Odznel v rámci predposledného bloku 
„Jednotlivé, ojedinělé a zajímavé nálezy kultur popelnicových 
polí“, ktorý moderoval doc. Mgr. Ondřej Chvojka, PhD. 
Menovaná bádateľka „oprášila“ a archeologickej komunite 
po rokoch pripomenula „Meč z doby halštatskej z Trakovíc 
(okr. Hlohovec) a jeho kultúrno-historický kontext“. Tento 
nález bol objavený v roku 1954, prvý krát bol publikovaný 
v roku 1962 Jozefom Paulíkom a doteraz ide o jediný meč 
z doby halštatskej na území Slovenska. Naposledy uvedený 
fakt si zrejme doteraz málokto uvedomil, pretože očividne 
zaskočil i viacerých prítomných. Bronzový meč z Trakovíc 
patrí k typu Gündlingen, to značí k chronologicky najstarším 
mečom doby halštatskej. Susanne Stegmann-Rajtárová tento 

unikátny nález, pravda, ako už sama avizovala v názve príspevku, s prehľadom uviedla do kontextu osídlenia 
z doby halštatskej na juhozápadnom Slovensku, ktoré bolo súčasťou širšieho severovýchodného okruhu halštatskej 
kultúry. V rámci tohto bloku sme si vypočuli aj Martina Baču, ktorý zameral pozornosť na „Staronový nález meča 
typu Rixheim z rieky Dunaj pri obci Mosonmagyaróvár“. Príspevok Petry Kmeťovej, začínajúci úryvkom z Íliady 
„„A štyri vysoké kone s námahou na drevo kládol...“ Odraz vnímania koňa v spoločenstvách doby halštatskej 
v pohrebnom ríte“, bol súčasťou posledného bloku „Speciální a příbuzná témata“. Prednáškový maratón úspešne 
zakončili archeológovia z Poľska.

Na záver s potešením a azda bez zveličovania konštatujem, že slovenskí bádatelia ani na trinástej medzinárodnej 
konferencii o dobe popolnicových polí a dobe halštatskej neboli „neviditeľní“ a primerane svojej účasti prispeli 
k rozšíreniu obzorov sledovanej problematiky. Zostáva veriť, že väčšina českých, slovenských i poľských referátov 
bude čoskoro publikovaná v ohlásenom zborníku. V mene všetkých účastníkov z AÚ SAV v Nitre si dovoľujem 

Pochod účastníkov konferencie na opevnené sídlisko 
Jędrychowice. V popredí zľava doprava Prof. PhDr. Mária 
Novotná, DrSc.; PhDr. Juraj Bartík, CSc. a PhDr. Milan 
Salaš, DrSc. (Foto: autor).
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touto cestou hlavným organizátorom poďakovať za zmysluplne a príjemne strávený čas v Opave a hornom Sliezsku 
vôbec. Nasledujúca konferencia sa uskutoční v Čechách a s veľkou pravdepodobnosťou v starobylom banskom 
meste Kutná Hora.1

Vladimír Mitáš
1 Príspevok vznikol v rámci projektu Civilizácia popolnicových polí na Slovensku Vedeckej grantovej agentúry VEGA 

č. 2/0098/12.

Keltové / Die Kelten 2014
(Klement-Oberleis, 11. - 13. 06. 2014)

Pravidelne v jarných mesiacoch sa odborníci a záujemcovia o mladšiu dobu železnú stretávajú na konferencii, 
kde referujú o svojich úspechoch, problémoch, novinkách, projektoch a rôznych zaujímavostiach týkajúcich sa 
problematiky tohto obdobia. Tradične sú tieto stretnutia organizačne zastrešené Česko-slovenskou pracovnou 
skupinou pre dobu železnú. Konferencie sa konajú zvyčajne na území Čiech, Moravy a Slovenska. Iba dve 
stretnutia boli doteraz mimo toto územie. Jedno bolo na území Poľska (v Polanici Zdroj) a teraz 15. medzinárodná 
konferencia pod názvom „Doba laténská v Čechách, na Moravě a na Slovensku“ sa konala 11.-13.06.2014 
v Rakúsku. Dôvod zmeny je, že zahraniční účastníci, ktorí sa týchto našich stretnutí pravidelne zúčastňujú, dali na 
14. stretnutí v Buchloviciach ponuku uskutočniť toto stretnutie v rakúskom Klement-Oberleis. Tá bola prijatá kladne 
aj z dôvodu, že miesto sa nachádza v blízkosti hraníc zo Slovenskom a Českom a je dobre dostupné. Príspevky 
a postery boli prezentované v angličtine a nemčine a rakúski spoluorganizátori ponúkli ich publikovanie formou 
zborníka z konferencie, ktorý by mal vyjsť vo Viedni v r. 2015. Miesto konania nášho stretnutia sa dá označiť za 
veľmi zaujímavé.  Ide o zrekonštruovanú barokovú sýpku v obci Klement, ležiacej na úpätí vrchu Oberleiserberg 
v Dolnom Rakúsku. Už samotný zámer rekonštrukcie tohto objektu smeroval k budúcemu využitiu na prezentačné 
a prednáškové účely.1

Organizačne bola konferencia 
súčasťou spoločného projektu: 
„Celtic Hilltop Settlement on 
Oberleiserberg”, z University vo 
Viedni, Niederösterreichische 
L a n d e s s a m m l u n g  U r-  u n d 
Frühgeschichte,  z  MAMUZ 
Schloss Asparn/Zaya, z Institut 
für Orientalische und Europäische 
Archäologie der ÖAW vo Viedni. 
Konkrétne hlavní organizátori boli 
kolegovia Maciej Karwowski, 
Peter Trebsche a Peter C. Ramsl. 

V r ámc i  kon fe r enc i e  s a 
uskutočnila exkurzia na vrch 
Oberleiserberg, kde je doložené, 
okrem iného,  aj  intenzívne 
osídlenie v dobe laténskej. Jedno 
popoludnie bolo venované návšteve novej expozície v MAMUZ Schloss Asparn/Zaya, kde účastníkov konferencie 
privítal Ernst Lauermann2 a Peter Trebsche. 

V pracovnej časti konferencie, počas troch dní, odzneli tieto referáty: Lucia Benediková (Nitra): Der Anfang 
der Latènezeit im nördlichen Teil der Westkarpaten (im Kontext der Absolutdaten aus dem Liptauer Becken), 
Radoslav Čambal (Bratislava): Frühlatènezeitliche Fibeln aus Horné Orešany -Slepý vrch in der Sammlung von 
SNM-Archeologisches Museum in Bratislava, Kristian Elschek (Nitra): Eine neue frühlatènezeitliche Siedlung in 
Stupava-Devínske Jazero (Westslowakei), Zuzana Ďuďáková (Nitra): The Intentional Inventory Destruction in the 
Celtic Cremation Graves from the Territory of Southwestern Slovakia, Martin Furman (Žilina): The rings with three 
and four large hollow knobs from flat Celtic cemeteries in Slovakia. The characteristic eastern Celtic artifacts, Jozef 
Bujna (Nitra): Schwertgräber aus Malé Kosihy. Fallstudie zur normativen und nicht normativen Bestattungspraktiken, 
Gabriela Brezňanová (Banská Bystrica): Western cultural influences reflected in graves inventories from Pişcolt, 
Attila Horváth (Budapest): The La Tène cemetery of the Northern pole of the Csepel Island (Budapest), Dominik 
Repka (Nitra): Evidence of Western Celtic pottery in the territory of the Carpathian Basin in the Early and Middle 
La Tène period (LT B - C1), Peter Barta (Bratislava), Karol Pieta (Nitra): Die nordslowakischen Zufluchtsorte 
und ihre Zeitstellung, Peter Trebsche (Asparn an der Zaya): Struktur, interne Organisation und Planungsprozesse 
latènezeitlicher Siedlungen in Ostösterreich, Dragan Božič (Ljubljana): Die Zeitstellung der Hortfunde mit eisernem 
Werkzeug und Gerät aus Pohanská in der Slowakei und aus Falkenstein in Niederösterreich, Martin Trefný (Hradec 
Králové), Tomáš Polišenský (Praha): Celtic pottery of the late Hallstatt/early La Tène period in Bohemia and 

Účastníci konferencie Kelti 2014
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its relationship to the advanced production of the ancient Mediterranean, Jan Kysela (Praha): Misthos? Sítos? 
Chrèmata? Some stray thoughts on the finds of Greek coins in Central Europe, Marko Dizdar (Zagreb): Middle 
La Tène Female Costume from the Zvonimirovo Cemetery, Northern Croatia, Boštjan Laharnar (Ljubljana): The 
“silver horizon” in the Posočje region, Boris Kavur (Koper): A balanced world - the end of the Era of Dragons 
Lara Orlić (Pula): A north Italic fibula at the Eastern Celts. Late La Tène fibulae of the Nauheim I.10 type after 
Demetz or San Bernardo type after Meller, Alžběta Danielisová (Praha), Jiří Militký (Praha): New results from the 
systematic prospection of the Czech Iron Age settlements, Natalie Venclová (Praha): Glass from the Třísov oppidum 
in south Bohemia, Maciej Karwowski (Rzeszów-Wien): Middle La Tène brooches of variant Kożuchów, Leszek 
Żygadło (Wrocław): Neue Funde der La Tène-Kultur in der Nähe von Wrocław, Niederschlesien, Marcin Rudnicki 
(Warszawa): The Celts in Kujawy Region (Central Poland) on the basis of new data, Milena Teska (Poznań), Artur 
Sobucki (Poznań): Influence, trade or relations? New discovery of a Nauheim fibula from Wielkopolska, Milena 
Teska (Poznań), Daniel Żychliński (Gniezno): La Tène influences in the style of the Pre-Roman Iron Age pottery 
in Wielkopolska, Przemysław Dulęba (Wrocław): Late La Tène pottery workshop in the settlement of Zagórze in 
western Little Poland, Milena Teska (Poznań), Andrzej Michałowski (Poznań): Mögliche Einwirkungen der keltischen 
Architektur in das Bauwesen der Przeworsk-Kultur in der vorrömischen Eisenzeit, Marek Olędzki (Łódź), Leszek 
Ziąbka (Kalisz): Celtic penetration of the area between the rivers Prosna and Vartha during LT D2, Andrzej Dubicki 
(Łódź): Burebista and the decline of the Celtic power in the middle Danube area. 

Prezentované boli nasledovné postery: Gertrúda Březinová (Nitra): Early Glass of the La Tène Period from 
Slovakia, Daniel Bursák (Praha), David Daněček (Roztoky u Prahy), Kamil Smíšek (Praha): Neue Funde aus 
dem Burgwall bei Minice (Kr. Mělník, Mittelböhmen). Ein Beitrag zur Frage der Bronzeverarbeitung in der 
Späthallstattzeit, Ivan Čižmář (Brno): Depots aus der Spätlatènezeit vom Berg „Modla“ bei Buchlovice, Hana 
Čižmářová (Opava): Neue Funde von Speichenrädchen aus der Latènezeit in Mähren, Peter Horváth (Nitra): The 
situlas with ornaments in context of economic exchange relationships, Piotr Łuczkiewicz (Lublin): Von Noricum 
und Pannonien nach Norden: Die Lubliner Hochebene und die ersten Kontakte zu Beginn der römischen Kaiserzeit, 
Monika Pecinovská (Praha): Die stempelverzierte Keramik aus Dobrovíz (Kr. Praha-West). Peter Ramsl (Wien): 
Brandgräber-Waffengräber in Nordostösterreich, Emilia Smółka (Poznań): Possible influence of the La Tène 
circle on the origins of spurs in the central and northern European Barbaricum, Alexander Stagl (Wien), Natalia 
Munoz (Marburg-Wien): Latène Siedlungsbefund in Prellenkirchen 2013, Andrej Vrtel (Bratislava), Tomáš König 
(Bratislava): Spätlatènezeitliche Siedlungsfunde aus Bratislava, Kapitulská Str. 6-8., Anna Vrtelová (Nitra): Cemetery 
Palárikovo. Graves with scissors.

Samotná konferencia mala bohatý program. Zúčastnilo sa jej vyše 60 účastníkov z Čiech, Rakúska, Slovenska, 
Slovinska, Chorvátska, Maďarska a Poľska. Odznelo 28 referátov a prezentovaných bolo 12 posterov. Okrem 
toho bola v ponuke na predaj odborná literatúra z jednotlivých inštitúcií z Rakúska. Organizátorom Maciejovi 
Karwowskému, Petrovi Trebschemu  a Petrovi  C. Ramslovi sa podarilo pripraviť veľmi príjemné stretnutie bohaté 
na odborné poznatky, za čo im patrí naše uznanie a vďaka. V poradí 16. medzinárodná konferencia by sa mala 
uskutočniť v roku 2015 v stredných Čechách.

Gertrúda Březinová
1 (http://de.wikipedia.org/wiki/Schüttkasten_Klement)
2 Do pozornosti dávam štúdiu o histórii múzea a archeoskanzenu: Ernst Lauermann, Das Museum für Urgeschichte in 

Asparn an der Zaya - Geschichte und Entwicklung des Museums und seines Freigeländes.In.Archäologische Forschun-
gen Niederösterreich Band 11, 2013, 9 - 86.

ZO ŽIVOTA UNIVERZÍT

Cestami starovekého Grécka, alebo z denníka odbornej exkurzie poslucháčov klasickej archeológie 
Trnavskej univerzity v Grécku

Už pravidelne sa prvý májový týždeň vybrali poslucháči klasickej archeológie Trnavskej univerzity v Trnave spolu 
so svojimi pedagógmi spoznávať antiku nielen prostredníctvom obrázkov na prednáškach ale priamo „v teréne“. 
Tento krát bolo spoločným cieľom odbornej exkurzie Grécko, jeho centrálna časť a sever Peloponézu.

Po prílete na medzinárodné letisko v Aténach sme sa „nalodili“ do pristaveného autobusu a cez vnútrozemie 
smerovali až na úpätie pohoria Parnassos do Delf. Prehliadke tejto jednej z najznámejších starovekých veštiarní 
patrilo celé popoludnie. Prvé dojmy v každom z nás určite zintenzívnila nádherná panoráma okolitej prírody, do 
ktorej boli zasadené stavby Apolónovej svätyne. Na druhý deň ráno sme sa na lokalitu ešte raz krátko vrátili. Naším 
cieľom bola prehliadka múzea, v ktorom sú uložené nálezy, ako napríklad archaické súsošie Kleobis a Biton alebo 
známa socha Delfského vozataja z bronzu. 

Na poludnie naše putovanie pokračovalo po pobreží korintského zálivu smerom na západ, až na Peloponéz. Ako 
prvé sme na tomto polostrove navštívili niekdajšie hlavné mesto rímskej provincie Achája - Patras a prezreli si 
nálezy uložené v novej, až futuristicky vystavanej budove múzea. Každého z nás ohúrila nielen jeho architektúra ale 
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Poslucháči Trnavskej univerzity pred chrámom Atény Afája na Aigíne.

najmä prehľadne prezentované exponáty rímskych mozaík, keramiky, hrobovej výbavy a pod. Po krátkej obednej 
prestávke sme pokračovali smerom na juh do starobylej Diovej svätyne v Olympii. Aj napriek tomu, že sa spočiatku 
zdalo, že budeme musieť pre dážď našu prehliadku archeologického parku prerušiť, nakoniec nás bohovia predsa 
len vypočuli a dopriali prejsť antickou Olympiou suchou nohou. A keď sa nad mestom spustili silný lejak, my sme 
sa už kochali nálezmi v múzeu. K tým najznámejším exponátom určite patria sochy zo štítu chrámu Dia, Paioniova 
Níké alebo Praxitelov Hermes s malým Dionýzom. 

Po noci strávenej v modernej Olympii sme v poznávaní antických lokalít a pamiatok pokračovali kľukatými 
cestičkami Peloponézu smerom na východ. Na poludnie sme prezreli exponáty v Múzeu v Nafpliu a poludnie 
sme už strávili vo svätyni boha Asklépia v Epidaure, kde si nejeden z poslucháčov vyskúšal jedinečnú akustiku 
najzachovalejšieho gréckeho divadla. Večer už patril prímorskému mestečku Tolo, kde sa niektorí otužilejší študenti 
dokonca vykúpali vo vodách Argejského zálivu. 

Posledný deň na Peloponéze nás čakal pomerne náročný program počas, ktorého sme si najskôr prezreli palác 
z doby bronzovej v Tirynse. Potom sme si po krátkej zastávke v Átreovej pokladnici prezreli Mykénsku akropolu a na 
poludnie sme už obdivovali stavby antickej Nemei, kde sa v staroveku konali známe panhelenistické hry. Popoludnie 
bolo venované návšteve mesta Korint a prehliadke miestneho múzea s archeologickým parkom. Poslucháčov okrem 
známeho Apolónovho chrámu zaujali najmä epigrafické pamiatky, ktoré spolu s Dr. L. Novákovou vytrvalo čítali 
a prekladali do slovenčiny. Z Korintu už naše cesty smerovali späť do Atiky, do kolísky modernej demokracie do 
Antén. 

Na ďalší deň ráno program odbornej 
exkurz ie  pokračoval  návš tevou 
najznámejších stavieb tohto mesta. 
Keďže väčšina turistov navštevuje 
Aténsku akropolu v dopoludňajších 
hodinách rozhodli sme sa vyhnúť 
množstvu ľudí a začali sme najskôr 
prehliadkou chrámu Dia Olympského 
a blízkym štadiónom, kde sa kde 
v roku 1896 konali prvé olympijské hry 
v novodobej ére. Po obedňajšej prestávke 
sme si prezreli zbierky novootvoreného 
Akropolského múzea, v ktorom sú 
vystavené predovšetkým sochárske 
a architektonické skvosty atického 
archaického a klasického umenia. 
Po navnadení v múzeu už naše kroky 

smerovali na samotnú Akropolu, ktorej návšteva patrila k jedným z najväčších zážitkov celej exkurzie. Večer nám 
žiaľ znepríjemnila nemilá udalosť. Dve poslucháčky boli počas nočnej prehliadky mesta okradnuté a jedna z nich si 
pri prenasledovaní zlodeja zranila nohu. Nasledoval maratón vybavovačiek, návšteva na polícii ako aj v nemocnici. 
Našťastie vďaka profesionálnemu prístupu aténskych policajtov a pracovníkov slovenskej ambasády sa nám tento 
problém podarilo veľmi rýchlo vyriešiť a náš odborný program mohol pokračovať ďalej. Nasledujúci deň patril 
návšteve Aténskej Agory spolu s múzeom v Atalovej stoi a štvrti Kerameikos s múzeom. 

Štvrtok 8. mája sme sa zavčas ráno presunuli do prístavu Pireus a nalodili na trajekt, ktorý nás odviezol z hlučných 
Atén na pokojný ostrov Aigína. Z rovnomenného prístavu sme sa miestnou dopravou dostavili do stredozemia, kde 
sa v horách nachádzala svätyňa Atény Afája spolu s chrámom vystavaným na začiatku klasického obdobia, v tzv. 
prísnom štýle. Jeho ruiny spolu s okolitou prírodou a malebnou panorámou azúrového mora v mnohých z nás vzbudil 
dovolenkové pocity. A tak sme sa po krátkej prehliadke ďalšej lokality Kolomna, kde sa mimo iného vo výbornom 
stave zachovala architektúra z obdobia včasnej doby bronzovej, prezliekli do plaviek a strávili zvyšok slovenského 
štátneho sviatku kúpaním. Odpočinutí a poniektorí aj poriadne spálení sme sa vo večerných hodinách vrátili do 
Atén. Nasledujúci deň sme sa opäť pustili spoznávať pamiatky Atén, navštívili sme Rímsku Agoru, Hadriánovu 
knižnicu, Múzeum Kykladskej kultúry a Numizmatické múzea, ktoré je umiestnené v niekdajšom dome Henricha 
Schliemana. Poslednou zastávkou nášho odborného programu bolo Aténske národné múzeum, z ktorého mnohí 
z nás odchádzali až tesne pred záverom otváracích hodín. 

Posledný deň už patril len nákupu suvenírov a v popoludňajších hodinách sme už sedeli v lietadle smerom na 
Schwechat a následne v autobuse smerom do Trnavy. 

Aj napriek počiatočným obavám z možného štrajku verejných zamestnancov v Grécku a s tým spojenými 
komplikáciami, dopadla odborná exkurzia organizovaná Katedrou klasickej archeológie Trnavskej univerzity 
v Trnave k spokojnosti všetkým jej účastníkom. Poslucháči mohli opäť vidieť naživo archeologické nálezy a porovnať 
skutočnosť s naučenými vedomosťami z prednášok. Zároveň získali presnejšiu predstavu o mnohých lokalitách 
o ich topografii a o ich okolí. Mnohé získané poznatky im určite napomohli pochopiť, prečo práve v tejto oblasti 
vznikla kolíska európskej civilizácie. 

Erik Hrnčiarik
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OCENENIA A VYZNAMENANIA

Za úspešnú výstavu a seminár Hrad Devín 1913 – 2013, usporiadaných pri príležitosti 100 rokov archeologického 
výskumu na hrade Devín, bola odovzdaná výročná cena Slovenskej archeologickej spoločnosti za rok 2014 
PhDr. Kataríne Harmadyovej, PhDr. Veronike Plachej a Múzeu mesta Bratislavy.

Dr. h. c. prof. PhDr. Václavovi Furmánkovi, DrSc. bola v súvislosti s 95. výročím založenia Masarykovej 
univerzity v Brne udelená Zlatá medaila Masarykovej univerzity pre významného absolventa MU. 

PhDr.  Darine Bialekovej, CSc. bolo pri príležitosti životného jubilea udelené ocenenie „Významné osobnosti 
SAV v roku 2014“.  Ocenenie bolo odovzdané predsedníctvom Slovenskej akadémie vied dňa 28. mája 2014 
v Bratislave. 

V súťaži Slovenskej akadémie vied „Mladý vedecký pracovník do 35 rokov“ získala v III. Oddelení 3. miesto 
PhDr. Alena Bistáková, PhD. Do súťaže predložila práce na tému „Spoločnosť v mladšej dobe kamennej“. 

Všetkým oceneným blahoželáme!

JUBILEÁ

V 1.polroku 2014 oslávili životné jubileum:

 80 rokov      70 rokov
 prof. PhDr. Tatiana Štefanovičová, DrSc.   Mgr. Jozef Moravčík
 prof. PhDr. Jozef Vladár, DrSc.    Mgr. Ivan Pastorek

 60 rokov
 PhDr. Edita Gromová
 PhDr. Ján Chovanec, PhD.
 doc. PhDr. Ľubomíra Kaminská , CSc.
 MUDr. Adrián Nečas
 PhDr. Ján Rajtár, CSc.

Jubilantom srdečne blahoželáme!

    Jubilantke  prof. PhDr. Tatiane Štefanovičovej, DrSc.

Keby mi v septembri 1953, keď som nastúpila do 1. ročníka na FFUK v Bratislave, 
niekto povedal, že kolegyňa ku ktorej som si prisadla na prvej prednáške bude 
kamarátka na celý život, nebola by som uverila. A ešte menej to, že  budem môcť 
zablahoželať k jej 80. narodeninám.

Prežili sme pekné študentské roky, chodili sme do divadla, na koncerty, ale aj 
športovali, dokonca reprezentovali fakultu na basketbalových turnajoch. Táňa sa 
stala majsterkou republiky v orientačnom behu. Hlavný záujem však bola škola. 
Táňa dostala možnosť byť rok v Prahe, kde okrem vedomostí získala na fakulte aj 
početných priateľov, s ktorými udržuje kontakty dodnes. 

Po ukončení školy začala pracovať v Mestskom múzeu v Bratislave, neskôr bola 
v AÚ SAV. Prvý veľký výskum absolvovala v Bratislave, na hradnom kopci. Ešte si 
spomínam, s akou radosťou mi oznamovala, že sa podarilo objaviť veľkomoravskú 

baziliku, čo bola jedna z najväčších  archeologických senzácií začiatkom šesťdesiatych rokov 20. stor. 
V roku 1964 sa vrátila na katedru archeológie už ako pedagogický pracovník. Tu zostala až do odchodu do 

dôchodku (v 1980 sa habilitovala, v 1992 sa stala univerzitnou profesorkou). Vychovala celý rad archeológov, 
o ktorých sa starala po ukončení školy. Občas zavolala: „Potrebujem miesto pre absolventa na východe, skús niečo 
urobiť!“  Mali sme úprimnú radosť, keď sa to podarilo. Bývalí poslucháči o nej hovoria ako o dobrej profesorke, 
ale  najmä ako o chápavom a tolerantnom človeku, ku ktorému sa vždy môžu obrátiť o radu a pomoc. Popri 
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pedagogickej činnosti pracovala aj v teréne, predovšetkým v Bratislave (na hrade, na Ventúrskej ulici, v dóme), 
ale napr. aj  v Štvrtku na Ostrove. 

V diplomovej práci spracovávala neolitickú problematiku, ale život to zariadil tak, že sa z nej stala odborníčka 
na slovanské pamiatky a včasný stredovek. Počas dlhodobých študijných pobytov v Grécku mala možnosť poznať 
byzantskú kultúru a tak aj jej vplyvy na našu oblasť. Neviem, či by sa dalo zrátať, koľkých konferencií  a kongresov  
doma či v zahraničí sa  zúčastnila, kde prednášala jednak o výsledkoch výskumu na Slovensku, ale vyjadrovala sa 
aj k teoretickým otázkam týkajúcim sa strednej a juhovýchodnej Európy hlavne v 9. - 12. stor. 

Dôkazom uznania na medzinárodnej úrovni je napr. aj to, že ju zvolili za korešpondujúceho člena Archeologického 
inštitútu Nemeckej akadémie vied. 

Jej publikačná činnosť je veľmi bohatá. Bibliografia do roku l999 je uverejnená v zborníku „Slovensko a európsky 
juhovýchod“ (Ed: A. Avenarius a Z. Ševčíková, Bratislava 1999), vydanom k jej životnému jubileu. Odvtedy 
však pribudli ďalšie tituly. Spomeňme  aspoň Dejiny Bratislavy 1, Bratislava 2012, ktorých bola jednou z dvojice 
zostavovateľov. Táto publikácia sa stala knihou roka. 

Svojim aktívnym prístupom k záchrane archeologického dedičstva  spôsobila to, že ju volili do rôznych komisií. 
Aj v Slovenskej archeologickej spoločnosti bola dlhé roky jednou z najvýraznejších členiek výboru. Pre odvážny 
a nekompromisný postoj pri záchrane  pamiatok sa často stáva objektom pre médiá, ale neraz aj terčom útokov 
neprajníkov. No sú aj takí, ktorí jej prácu oceňujú. V roku 2005 jej bol udelený Pribinov kríž II. triedy za významný 
kultúrny rozvoj Slovenskej republiky. Nemôžem opomenúť ani to, že „Ženou roka 2013“ bola archeologička Tatiana 
Štefanovičová.

Podľa doteraz napísaného bol jej život veľmi úspešný. Prežívala aj obdobia ťažké, ale treba povedať, že vo 
všetkých skúškach obstála. Prajem jej aj v mene jej priateľov, kolegov a žiakov, aby sa ešte dlho mohla venovať 
svojej milovanej práci v zdraví, pohode a bola nám vzorom svojim nezlomným optimizmom.

Mária Lamiová-Schmiedlová

Významné životné jubileum Prof. PhDr. Jozefa Vladára, DrSc.

Prof. J. Vladár patrí ku generácii archeológov, ktorá mala v druhej polovici 
20. storočia výrazný podiel na rozmachu modernej slovenskej archeológie a jej 
dôstojnom etablovaní v európskej a svetovej archeológii. V tomto roku sa 20. 
januára dožil okrúhleho životného jubilea, čo býva obvykle príležitosťou pre 
krátke pozastavenie sa v čase a poohliadnutie sa na doteraz vykonanú prácu. 
Prof. Vladár je jedným z najvýznamnejších súčasných slovenských archeológov, 
ale jeho činnosť presahuje oblasť jednej vednej disciplíny; jeho široký záujem 
o duchovnú a umeleckú kultúru našich predkov je obdivuhodný. Pokiaľ ide o jeho 
vzťah priamo k archeológii, najlepšie ho charakterizuje on sám svojím vyznaním 
„Mal som v živote šťastie robiť prácu, ktorá sa stala zmyslom môjho života“. 

Narodil sa 20. januára 1934 v obci Brodzany. V roku 1958 ukončil štúdium 
archeológie – histórie na Filozofickej fakulte UK v Bratislave. Od návratu zo 
základnej vojenskej služby v roku 1960 je zamestnancom AÚ SAV. Vďaka svojmu 
mimoriadnemu talentu a organizačným schopnostiam bol v rokoch 1968 – 1969 

vedúcim Pravekého oddelenia AÚ a v rokoch 1969 – 1976 zástupcom riaditeľa AÚ SAV. 
Prioritou jeho vedeckého zamerania bola problematika metodológie archeologickej vedy. Chronologicky sa 

zameral predovšetkým na osídlenie Slovenska v závere doby kamennej a staršieho úseku doby bronzovej. Spomenúť 
treba najmä jeho vedecké práce objasňujúce kultúrno – historický obraz osídlenia severnej časti Karpatskej Kotliny 
v tejto dobe a priekopnícke štúdie venované interakciám strednej Európy s vtedy vyspelejším juhovýchodom. Je 
autorom šiestich samostatných monografií a spoluautorom celého radu ďalších knižných publikácií, vyše 200 
vedeckých štúdií a takmer 300 vedecko-populárnych statí a esejí. Bol vedúcim archeologických výskumov, ktorých 
význam presahuje hranice Slovenska (Branč, Nitra, Spišský Štvrtok). 

 Výsledky jeho vedeckej práce mu umožnili v roku 1965 obhájiť kandidátsku dizertáciu na tému „Skupina Kosihy-
Čaka na Slovensku” a rok na to získanie akademického titulu PhDr. Vedeckú hodnosť DrSc. obhájil v roku 1976 
a v roku 1983 sa konala jeho inaugurácia na FF UK v Bratislave (profesor pre štud. odbor archeológia). V roku 
1984 bol prof. J. Vladár zvolený za člena korešpondenta SAV a v roku 1988 za člena korešpondenta ČSAV.

Výrazne sa venoval organizácii vedy na Slovensku. V rokoch 1976 – 1987 bol zástupcom podpredsedu SAV pre 
spoločenské vedy, 1979 – 1987 riaditeľom Encyklopedického ústavu SAV, 1987 – 1990 externým riaditeľom EÚ 
SAV, 1988 – 1989 dekanom FF UK v Bratislave. Jeho diplomatické schopnosti boli oceňované aj v medzinárodnom 
meradle. V roku 1976 bol na kongrese UIAS v Nice zvolený za člena Conseil Permanent de L’ Union Internationale 
des Sciences Pré- etProtohistoriques (UIAS) pri UNESCO.

Popri svojej vedeckej práci a spolupráci s profesionálnymi archeológmi nezabúdal ani na podporu amatérskych 
nadšencov archeológie a v rokoch 1979 – 1988 bol úspešným predsedom SAS pri SAV. Bol členom redakčných 
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rád odborných periodík na Slovensku i v zahraničí. Prednášal na slovenských aj zahraničných univerzitách, bol 
školiteľom celého radu dizertačných prác a vedúcim diplomových prác atď. 

          V roku 1991 sa vrátil na Archeologický ústav. Jeho aktívna povaha a široký diapazon záujmov sa aj v ďalších 
rokoch naplno prejavil. Výrazne sa podieľal na vzniku katedry archeológie Filozofickej fakulty UKF v Nitre, na 
ktorej bol profesorom v rokoch 1996 – 2006 a od roku 2007 je emeritným profesorom na katedre muzeológie tejto 
fakulty. Je členom Predstavenstva Spolku slovenských spisovateľov. Svoj pozitívny vzťah k Nitre prejavil členstvom 
v redakčnej rade časopisu ALMANACH NITRA, ktorého je od roku 2012 zároveň editorom a vedeckým redaktorom. 

Jeho hlavným celoživotným poslaním je však archeológia. Od roku 1991 patrí znova medzi najvýznamnejších 
vedeckých pracovníkov Archeologického ústavu SAV v Nitre.

Profesor Vladár je človek, ktorý sa v kontakte s každým prejavuje priateľsky a mimoriadne ľudsky. Zo srdca 
prajeme, aby mu jeho elán a entuziazmus vydržal ešte veľa rokov.

Rudolf Kujovský

Životné jubileum Mgr. Jozefa Moravčíka

V januári 2014 oslávil jubilant Jožko Moravčík svoje významné jubileum 
– sedemdesiatiny. Celý jeho profesijný život je spätý s jediným pracoviskom, 
Považským múzeom v Žiline, v ktorom pôsobil 41 rokov. Svojimi neúnavnými 
terénnymi aktivitami, výsledky ktorých posunuli poznanie o pravekom 
a včasnohistorickom osídlení severozápadného Slovenska, sa radí k významným 
slovenským archeológom. 

Narodil sa 24. januára 1944 v Močenku pri Nitre. Po maturite na Strednej 
všeobecnovzdelávacej škole v Šali úspešne absolvoval štúdium archeológie na 
Katedre archeológie, dejín umenia a národopisu na Filozofickej fakulte Univerzity 
Komenského v Bratislave v rokoch 1962 – 1967. Po ukončení štvrtého ročníka 
nastúpil 15. augusta 1966 do Považského múzea a galérie v Žiline, kde pôsobil 
až do júla 2007. Na strednom Považí, ktoré sa stalo cieľom jeho terénnych aktivít 
sa usadil a založil si rodinu, ktorá mu poskytla potrebné zázemie a porozumenie 
pri jeho náročnom povolaní. 

Prvý rok jeho pôsobenia v múzeu sa spája s PhDr. Antonom Petrovským-Šichmanom, s ktorým realizoval 
záchranný výskum laténskeho obetiska v Prosnom. Po necelom roku spolupráce a smrti A. Petrovského-Šichmana 
sa Jozef Moravčík samostatne pustil do systematického archeologického prieskumu regiónu severozápadného 
Slovenska. Tu uskutočnil aj desiatky výskumov, z ktorých najvýznamnejšie vymenujeme. V rokoch 1969 a 1971 
skúmal popolnicové pohrebisko lužickej kultúry v Púchove Pod Lachovcom, v rokoch 1972 – 1973 najväčšie hradisko 
v Žilinskej kotline v Divinke na Veľkom vrchu. V roku 1974 realizoval záchranný výskum na staroslovanskom 
sídlisku v Žiline vo Frambore, v rokoch 1976 – 1978 záchranné výskumy sídlisk lužickej a púchovskej kultúry 
v Žiline-Závodí v polohách Pod vinicou a Pod Skalkou, v r. 1977 – 1978 výšinného sídliska v Rajeckých Tepliciach 
v polohe Skalky. V rokoch 1982 – 1984 skúmal hutnícke zariadenia z doby rímskej a stredovekú dechtáreň z 12.-13. 
stor. vo Varíne. V deväťdesiatych rokoch 20. stor. sa venoval výskumom v Žiline. V roku 1995 objavil pri Kostole 
sv. Štefana v Žiline na Dolných Rudinách murovanú stavbu z konca 14. stor. – Kaplnku Božieho Tela, spomínanú 
v Žilinskej knihe a robil tiež výskum na centrálnom Mariánskom námestí. V r. 2000 skúmal interiér Kostola sv. 
Štefana, tiež aj starší sakrálny objekt pri Farskom kostole Najsvätejšej Trojice v Žiline. V  tomto výskume pokračoval 
aj v roku 2001. Nález pravouhlej svätyne, zistenej pod základmi gotického kostola posunul datovanie staršej sakrálnej 
stavby na začiatok druhej polovice 13. stor. Výsledkom príkladnej spolupráce jubilanta s Archeologickým ústavom 
SAV v Nitre a najmä s PhDr. Karolom Pietom, DrSc. sú nové objavy lokalít púchovskej kultúry na strednom Považí. 
Komplexný výskum hradiska Jasenica-Predná hôrka a záchrana vzácnych nálezov do zbierok múzea mu priniesla 
významné ocenenie v podobe prestížnej ceny časopisu Pamiatky a múzeá za rok 1999 v kategórii objav – nález – 
akvizícia. Tá istá cena mu bola udelená v rámci autorského kolektívu aj za rok 2001 v kategórii expozícia – výstava 
za projekt výstav a sprievodných prednášok Žilina 0 – 2000.

Jubilant počas svojho pôsobenia v Považskom múzeu zrealizoval veľa úspešných a zaujímavých výstav, z ktorých 
mnohé boli putovnými (inštalované v Púchove, Považskej Bystrici, Dubnici, Bytči, Čadci, Kremnici, Banskej 
Bystrici). Spomenieme výstavy: Slovania na severozápadnom Slovensku, Lužická kultúra, Púchovská kultúra, 
Praveké umenie na Slovensku, Hrad Strečno, Hutnícke zariadenia a stredoveká dechtáreň vo Varíne, Kaplnka 
Božieho Tela v Žiline, Opevnenia severozápadného Slovenska, Akvizície Považského múzea, Žilina – centrum 
severného Slovenska od praveku po stredovek. Výsledkom jubilantovej vedeckovýskumnej a akvizičnej činnosti 
bola realizácia expozície Pravek severozápadného Slovenska, inštalovanej v rokoch 1978 – 2001 v Budatínskom 
zámku a expozícia venovaná púchovskej kultúre, inštalovanej v Župnom dome v Púchove v r. 2000 v spoluautorstve 
s PhDr. K. Pietom, DrS.

Jozef Moravčík sa môže pochváliť aj bohatou publikačnou činnosťou. Napísal desiatky odborných článkov do 
Vlastivedného zborníka Považia (ročníky X-XXVI), periodika AÚ SAV v Nitre Archeologické výskumy a nálezy 
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na Slovensku, bulletinu Múzeum, týždenníkov Cieľ, Žilinské noviny a Žilinský večerník. Okolo 80 príspevkov 
publikoval v týždenníku Obzor (Považská Bystrica). V r. 1998 vyšla jubilantovi útla monografická práca Anton 
Petrovský-Šichman, ktorú venoval svojmu kolegovi a predchodcovi. Jozef Moravčík je členom autorského kolektívu 
troch monografických prác História Žiliny (Mariánske námestie, Kostol svätého Štefana Kráľa a Farský kostol 
v Žiline). V roku 2009 mu vyšla publikácia Kamenné pevnosti Slovenska o histórii slovenských hradov, koncom 
roka 2013 o histórii farského kostola v Žiline. 

Okrem terénnych aktivít počas svojho pôsobenia v múzeu spracoval viac ako 20 000 kusov archeologických 
nálezov od paleolitu po novovek. Po náhlom úmrtí Dr. A. Petrovského-Šichmana spracoval viac ako 17 000 kusov 
nálezov z jeho výskumov. Sú to čísla, ktoré poukazujú na úžasnú pracovitosť jubilanta, ktorá nie je doposiaľ 
v múzeách dostatočne cenená. 

Jubilant patrí k neúnavným propagátorom regionálnej histórie a archeológie. Absolvoval stovky prednášok na 
základných a stredných školách v širšom regióne Žiliny, viedol archeologický krúžok a pre archeológiu získal veľa 
priaznivcov. Ako člen a predseda historickej sekcie Zboru Žilincov, dobrovoľného združenia občanov mesta, sa 
pravidelne venuje aj propagácii histórie Žiliny. 

Jozef Moravčík aktívne pôsobil niekoľko funkčných období ako člen výboru Slovenskej archeologickej spoločnosti 
pri AÚ SAV v Nitre, doposiaľ je členom revíznej komisie. Roku 2002 sa stal členom a podpredsedom Archeologickej 
rady, odborného poradného orgánu MK SR, sekcie kultúrneho dedičstva. V rámci nej bol odborným garantom 
mladých kolegov, pracujúcich na Pamiatkovom úrade v Žiline a v múzeách v Považskej Bystrici a Liptovskom 
Mikuláši. Jubilant doposiaľ ochotne pomáha svojim mladším kolegom dobrou radou a odborným usmernením. 

Po zdravotných problémoch a návrate z dlhodobého pobytu v nemocnici začiatkom júna 2004 chytil Jožko 
„druhý dych“ a pokračoval vo svojich aktivitách v múzeu až do odchodu na dôchodok. V súčasnosti spolupracuje 
s Občianskym združením Hradiská pri tvorbe a osádzaní informačných tabúľ na archeologických lokalitách Hatné 
a Mariková –Šimunky (r. 2013), Prosné - Zlatý kôň, Uhliská, Obetiská (r. 2014). V odborných otázkach stále 
spolupracuje s Krajským  pamiatkovým úradom v Žiline, najmä pri určovaní a datovaní mnohých nových nálezov. 
Naďalej zostal aktívnym účastníkom mnohých odborných komisií na archeologických výskumoch v Žilinskom kraji, 
pokračuje v publikovaní odborných článkov vo Vlastivednom zborníku Považia. Aktivity jubilanta sa orientujú aj 
na oblasť vzdelávania žiakov aj dospelých, od roku 1996 realizuje spolu s riaditeľom Okresného archívu pravidelnú 
každoročnú súťaž žiakov žilinských škôl: Poznaj svoje mesto a prednášal aj na Univerzite tretieho veku na témy 
Po stopách histórie mesta Žilina.

Pri príležitosti jeho životného jubilea pracovníci Považského múzea v Žiline pripravili výstavu z jeho výskumov, 
inštalovanú v Sobášnom paláci v Bytči. Je ocenením jeho dlhoročnej neúnavnej práce v horskom teréne stredného 
Považia, mnohé nálezy nevyčísliteľnej hodnoty sú dôkazom veľkého pracovného nasadenia a poctivého bádateľského 
úsilia a intuície. Výstava je momentálne inštalovaná v Krajskej knižnici v Žiline, kde sa pripravuje vydanie 
komplexnej bibliografie jeho doterajšej publikačnej činnosti.

Milému kolegovi Jožkovi Moravčíkovi, skromnému človeku s pevným charakterom, pri príležitosti jeho 
významného jubilea srdečne blahoželám vo svojom mene i v mene svojich kolegov archeológov, múzejníkov 
a spolupracovníkov. Prajem mu najmä pevné zdravie a ešte mnohoročné pôsobenie v archeologickej obci, ako aj 
plnohodnotný život vo svojej krásnej početnej rodine.

Marta Mácelová

K jubileu Mgr. Ivana Pastorka

Dňa  31. mája t. r. sa Mgr. Ivan Pastorek dožil sedemdesiatin. Je to vek, kedy obvykle nastáva čas na osobné 
hobby, relaxáciu, oddych. V prípade jubilanta tomu tak nie. Po rokoch veľmi bohatej odbornej aj riadiacej práce 
širokého záberu (pozri Informátor SAS pri SAV, XX/2009/1 – 2, s. 30), pokračuje vo svojej aktivite aj po odchode 
do dôchodku. Je obdivuhodné, ako zvládne funkcie v miestnych inštitúciách v rodnom Pobedime – je poslancom 
Obecného zastupiteľstva, predsedom Komisie pre kultúru a vzdelávanie pri Obecnom zastupiteľstve, predsedom 
Jednoty dôchodcov Slovenska v Pobedime, výkonným redaktorom miestneho média Pobedimčan a to od jeho 
založenia v roku 2000 vtedajšou starostkou obce pani Máriou Vavrovou a v čase vydávania Farských zvesti  vdp. 
M Vivodikom (2007 – 2010) aj členom ich redakčnej rady. Okrem pravidelných informácií zo zasadaní Obecného 
zastupiteľstva a o rôznych aktivitách v obci sa I. Pastorek v Pobedimčanovi zameral aj na osvetovú stránku a to v čase, 
keď najmä pre mládež  prioritnou sa stáva otázka dneška a zajtrajška. Treba zdôrazniť, že Pobedim je obec s bohatou 
kultúrno-vzdelávacou minulosťou (už v 19. storočí spevokol, ochotnícke divadlo, dychová hudba,  atď.) a hlbokú 
pečať tu zanechalo pôsobenie Jána Hollého v Pobedime v rokoch (1808 – 1811). I. Pastorek sa vhodným spôsobom  
prihovára občanom, aby  nezabúdali na svoju minulosť, vážili si ju a tak chránili dedičstvo predkov. A práve na túto 
publikačnú aktivitu jubilanta by som chcela obrátiť pozornosť. Sú to odborne fundované zaujímavé články a štúdie 
o archeologických výskumoch  a  histórii obce, o stavbe,  prestavbách , úpravách a interiéri  kostola  sv. Michala 
Archanjela a fary, o umeleckých predmetoch a objektoch v chotári obce, významných osobnostiach a udalostiach, 
ktoré raz, dúfam, autor zhrnie do jednej monografie. V priebehu štrnástich rokov vo Farských zvestiach publikoval 
dvadsaťštyri príspevkov, v Pobedimčanovi  je to takmer pol stovky príspevkov tohto druhu - z nich spomeniem 
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aspoň niektoré. Napr. Z histórie pobedimskej fary I (17.-18. storočie); II (19.-20. storočie); Stručná história obce 
(1901 – 2000); Hlavný oltár kostola sv. Michala Archanjela; Bočné oltáre kostola sv. Michala Archanjela I., II., 
Historické kanonické vizitácie; Vitráže a kaplnky farského kostola ; Bohoslužobné predmety vo farskom kostole; 
Historická knižnica (farského úradu s  500 titulmi, najstarším z r. 1517); Opevnenie kostola sv. Michala v Pobedime; 
Nálezy vzácnych olejomalieb; Pobedimské zvony; Prvý známy rektor pobedimskej školy (o F. Tučekovi z Brna v r. 
1788); Učiteľ národov a  Pobedim; J. A. Komenský a pobedimski Segešovci; Ján Hollý a Pobedim; Matričné zápisy 
kompletné; Pobedimčania v I. svetovej vojne; Pôvodný pobedimský mlyn a ďalšie.

Nepochybujem, že Mgr. Ivan Pastorek sa svojimi zaujímavými až objavnými  príspevkami bude aj naďalej 
prihovárať spoluobčanom v Pobedimčanovi . K tomu mu prajem dobré zdravie, pohodu a radosť zo zmysluplnej práce. 

Ad multos annos, Ivan! 

Darina Bialeková

doc. PhDr. Ľubomíra Kaminská, CSc.

Roky postupne plynú a je to skutočne tak, že v roku 2014 oslávila Ľubka 
Kaminská svoje významné životné jubileum. Narodila sa v 1. apríla 1954 v Úbreži, 
okres Sobrance, na východnom Slovensku. Vysokoškolské štúdium absolvovala na 
Katedre archeológie, na Filozofickej fakulte Univerzity Komenského v Bratislave 
v roku 1978. Bola súčasťou silného ročníka, z ktorého väčšina absolventov mala to 
šťastie, že sa zamestnali v odbore, v ktorom aj doteraz pracujú. Cesty „v archeológii“ 
každého však boli veľmi rozmanité. Ani ona nemala svoju kariérnu cestu úplne 
jednoznačnú. Začínala ako odborný pracovník v Okresnom vlastivednom múzeu 
v Trebišove, kde realizovala i prvé výskumy a prieskumy. Priamo v meste to bol 
výskum románskej sakrálnej stavby a ranostredovekého cintorína. Od 1.10.1979 
nastúpila do Archeologického ústavu SAV, do Oddelenia pre výskum východného 
Slovenska v Košiciach, kde pracuje dodnes. Zostala verná východnému Slovensku, 
kde sa okrem odbornej vedeckej práce venuje aj pedagogickej činnosti. Pedagogickú 

prácu začínala na Katolíckej univerzite v Ružomberku, Teologickej fakulte v Košiciach v rokoch 2004 – 2009, kde 
išlo o prednášky a semináre pre študentov programu Učiteľstvo akademických predmetov: dejepis. V rokoch 2006 
– 2011 prednášala už paleolit a mezolit pre študentov odboru archeológia a klasická archeológia na Filozofickej 
fakulte UK v Bratislave. Dejiny praveku a včasnú dobu dejinnú prednáša pre študentov 1. ročníka histórie na FF 
UPJŠ v Košiciach od roku 2009. V roku 1980 získala titul PhDr. v odbore archeológia na Filozofickej fakulte 
Univerzity Jana Evangelisty Purkyně v Brne (od roku 1990 Masarykova univerzita). Hodnosť Kandidáta vied 
(CSc.) jej bola udelená v roku 1989 na Archeologickom ústave Slovenskej akadémie vied v Nitre. V roku 2008 
sa úspešne habilitovala (Doc.) v odbore archeológia na Filozofickej fakulte Univerzity Komenského v Bratislave. 
Absolvovala niekoľko študijných pobytov v zahraničí. Napríklad v r. 1992, 1999 štipendium DAAD, a to dvojmesačné 
pobyty v Nemecku, na Univerzite v Norimbergu - Erlangene a v r. 1995 mesačný pobyt na Rakúskej akadémii 
vied vo Viedni. Pravidelne sa zúčastňuje na rôznych konferenciách a odborných stretnutiach. Patrí k špičkovým 
pracovníkom, odborne zameraným na paleolit a mezolit. Realizovala početné výskumy, kde sú v jej pozornosti 
predovšetkým lokality z obdobia staršej doby kamennej. Z nich vyberám: r. 1982 – 1983, 1985 – Hrčeľ (mladý 
paleolit, neolit, eneolit), r. 1987 – 1992, 1995 – Hôrka (stredný paleolit), r. 1997 – Banka pri Piešťanoch (mladý 
paleolit), r. 1998 – Čičarovce (neolit, eneolit, doba bronzová, doba rímska), r. 2001 – Cejkov (mladý paleolit), r. 
2002 - jaskyňa Dzeravá skala, Plavecký Mikuláš (stredný a mladý paleolit, eneolit), r. 2009 – Trenčianske Teplice 
(mladý paleolit). Čo je ozaj potešiteľné, väčšina výsledkov je už publikovaná a najnovšia syntéza o najstaršom 
období našich dejín z pera jubilantky je tiež pripravená do tlače (STASLO 2 – predpokladaný rok vydania 2014). Za 
najdôležitejšie výsledky v teoretickom bádaní považuje jubilantka ucelené vyhodnotenie a publikovanie výsledkov 
najdôležitejších výskumov v Hrčeli, Hôrke-Ondreji, Banke, Nižnom Hrabovci, Cejkove, v jaskyni Dzeravá skala 
pri Plaveckom Mikuláši, v Bojniciach a v Čičarovciach. Na ich zhodnotení sa v rámci interdisciplinárnej spolupráce 
podieľali viacerí spolupracovníci tak zo Slovenska, ako aj z Čiech a Poľska. Svoj podiel má aj v projektovej činnosti. 
V rámci medzinárodných projektov to bola v roku 2002 „Dzeravá skala: Early Upper Palaeolithic in the Middle 
Danube Region“, podporený nadáciou The Leakey Foundation, USA, v r. 2007: „The Trenčín area: Complex 
analysis od a Middle and Upper Paleolithic microregion in the Váh valley“, podporený Višegrádskym fondom (č. 
06704). Je členkou medzinárodných odborných organizácií, a to: Union international des Sciences Préhistoriques et 
Protohistoriques, Commission VIII a Paléolithique supérieur de l´Eurasie - členka komisie, ktorá spadá pod UNESCO.

Milá Ľubka, prajem Ti za seba a za spolužiakov naozaj veľa síl a optimizmu aby sa Ti podarilo zrealizovať ešte 
všetko to, čo si si naplánovala. 

Gertrúda Březinová
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PhDr. Ján Rajtár, CSc.

Dunaj, Iža, rímsky kastel Leányvár. Keď sa vyslovia tieto tri geografické pojmy, 
nemôže sa v mysli zároveň nevynoriť usmiata a bradatá, – v súčasnosti už aj zrelo 
šesťdesiatnicky prešedivená – tvár Jána Rajtára. Mnohí budú asi prekvapení, že 
tento „slovenský Riman“ svoje štúdium v Bratislave ukončil diplomovou prácou 
z neskorého eneolitu. Po nástupe na Archeologický ústav SAV v Nitre v roku 1978, 
kde pôsobí dodnes, bol poverený vedením výskumu rímskeho kastela v Iži v polohe 
Leányvár. Od začiatku tam spolupracoval s dlhoročnou kolegyňou K. Kuzmovou. 
Výskum bol vtedy zdôvodnený ohrozením významnej lokality v prípade realizácie 
pôvodnej verzie výstavby vodného diela Gabčíkovo-Nagymaros. Na Leányvár sa 
pracovne takmer každé leto vracia dodnes, aj keď vlastný archeologický výskum je 
v súčasnosti utlmený. O to významnejšie sa však do popredia dostáva pamiatková 
obnova tábora a jeho sprístupnenie širokej verejnosti. Manažérske nasadenie J. 
Rajtára v tejto oblasti prinieslo výsledky, ktoré ocenia turisti a najmä cyklisti, veď 
medzinárodná Podunajská cyklistická magistrála vedie priamo popred tábor. 

Okrem tábora v Iži a rímskeho limitu v Panónii sa druhou témou záujmu J. Rajtára stali markomanské vojny 
a vzťahy medzi Rimanmi a Germánmi vôbec. Tu nemožno opomenúť, že Ján Rajtár je spolu so svojím nedávno 
zosnulým priateľom a kolegom Ivanom Kuzmom zakladateľom leteckej archeológie a leteckej prospekcie na 
Slovensku. Medzi najvýznamnejšie výsledky na tomto poli patrí aj objav dnes už okolo dvoch desiatok rímskych 
poľných táborov, ako dokladov prítomnosti rímskeho vojska na území Slovenska v sedemdesiatych rokoch 2. 
storočia. Ján Rajtár sa nikdy netajil inšpiráciou z prostredia nemeckej archeologickej školy. Známa je jeho dlhoročná 
spolupráca s Römisch-Germanische Kommission vo Frankfurte nad Mohanom pri výskume spomenutých táborov. 
V minulosti bol štipendistom Nadácie A. von Humboldta na univerzite v Mníchove, v súčasnosti je korešpondujúcim 
členom Nemeckého archeologického inštitútu v Berlíne. O jeho zahraničnom uznaní svedčí aj aktívna účasť na 
medzinárodných projektoch, v ktorých pôsobil a pôsobí ako koordinátor za slovenskú stranu. Medzi najvýznamnejšie 
patrí Transformation - The Development of a Common Culture in the Northern Provinces of the Roman Empire from 
Britain to the Black Sea (výsledky projektu: http://www2.rgzm.de/transformation/home/FramesSK.cfm) a Danube 
Limes - UNESCO World Heritage – nominačný projekt na zápis pamiatok podunajského limitu do Zoznamu 
svetového kultúrneho dedičstva UNESCO. 

Ján Rajtár ako predseda viedol Slovenskú archeologickú spoločnosť v rokoch 1999 až 2003 a Vedeckú 
radu Archeologického ústavu SAV v rokoch 2006 až 2011. Pri rôznych rozhovoroch a debatách na vedeckých 
konferenciách, pri komisionálnych obhliadkach výskumov, či na verejných zasadnutiach na pracovisku ho poznáme 
ako energického diskutéra. Vo vystúpeniach mu vždy išlo o šírenie poznatkov z doby rímskej, o korektné uskutočnenie 
výskumu alebo o pozitívny rozvoj domovského pracoviska. Prajeme mu, aby mu tento elán zostal, spolu s pevným 
zdravím, vnútorným pokojom a životným optimizmom. 

Vladimír Varsik

SPOMÍNAME

Spomienka na Gejzu Balašu

V roku 2014 si pripomíname nedožitých sto rokov od narodenia a 20 rokov od 
úmrtia významného stredoslovenského archeológa, pamiatkára a muzeológa prof. 
Gejzu Balašu. Prof. Gejza Balaša sa narodil 10. 3. 1914 v obci Devičany, okr. Levice 
a zomrel 20. 2. 1994 v Bratislave. Pochovaný je v Banskej Bystrici. 

Stredoškolské štúdiá absolvoval G. Balaša na Štátnom reálnom gymnáziu v 
Kremnici, kde v roku 1933 zmaturoval. V rokoch 1934 – 1935 navštevoval Štátnu 
pedagogickú akadémiu v Bratislave a kvalifikoval sa ako učiteľ pre ľudové školy, 
neskôr od roku 1940 po zložení skúšky ako učiteľ meštianskych škôl. V období rokov 
1935 – 1948 pôsobil ako učiteľ na ľudových a meštianskych školách vo Vrútkach, 
Sklabinskom Podzámku, Podbrezovej, Zvolenskej Slatine a Zvolene. Vzdelanie si 
ďalej doplnil v rokoch 1944 – 1949 štúdiom odboru dejepis - zemepis na Filozofickej 
fakulte Univerzity Komenského v Bratislave, kde získal kvalifikáciu pre školy III. 
stupňa ako profesor. 
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Odborné aktivity G. Balašu začali už počas jeho učiteľského pôsobenia vo  Zvolene, kde sa v roku 1942 zaslúžil 
o vznik a rozvoj vtedajšieho Mestského múzea (dnes Lesnícke a drevárske múzeum Zvolen) a stal sa do roku 1944 
aj jeho správcom. Od roku 1944 pôsobil G. Balaša aj ako tajomníkom Štátneho archeologického ústavu v Martine. 
V rozmedzí rokov 1948 až 1952 pôsobí ako prednosta Oblastnej pobočky pôdohospodárskeho archívu v Radvani 
nad Hronom. 

Po odbornej stránke najvýznamnejším krokom G. Balašu bol jeho nástup do Stredoslovenského múzea v Banskej 
Bystrici, kde pôsobil v rokoch 1952 až 1962. Práve v tomto období uskutočnil významné záchranné a zisťovacie 
archeologické výskumy prevažne pravekých pohrebísk (napr. Zvolen - Balkán, Šafárikovo - Dobogó, Preseľany nad 
Ipľom, Dudince - Gestenec) ako i včasnostredovekých sídlisk (napr. Zvolen - Dvor VŠLD, spolu s pohrebiskami 
celkom 14 lokalít). Veľký význam v podaní G. Balašu mali i jeho vlastné archeologické zbery a prieskumy (sídliská, 
hradiská ako i jaskyne, viac ako 27 lokalít), či zachraňovanie a dokumentácia náhodne odkrytých archeologických 
nálezov (napr. depot bronzových predmetov zo Zvolena - Pustého hradu). Za dôležité považujeme zvýrazniť, že 
i napriek učiteľskému vzdelaniu boli všetky archeologické výskumy uskutočnené s obdivuhodnou pedantnosťou, 
pričom získaný materiál dodnes tvorí základ  poznania najmä pravekého vývoja stredného Slovenska a jeho južných 
častí. Od roku 1962 až po odchod do dôchodku v roku 1976 pracoval G. Balaša na Krajskom stredisku štátnej 
pamiatkovej starostlivosti a ochrany prírody v Banskej Bystrici. V uvedenom období uskutočnil archeologické 
výskumy prevažne stredovekých hradov a kláštorov (napr. Mestský hrad v Banskej Bystrici, kláštor v Slovenskej 
Ľupči) a zaslúžil sa aj o pamiatkovú ochranu viacerých umeleckohistorických objektov a predmetov. Bibliografia 
G. Balašu tvorí dnes 231 publikačných jednotiek, pričom súpis najmä staršej odbornej literatúry uvádzanej napr. 
v bibliografii mesta Zvolen (Zvolen v minulosti a prítomnosti, Bratislava 1959) alebo v monografii Praveké osídlenie 
stredného Slovenska (Martin 1960) nebol ani v súčasnosti prekonaný. Prof. Gejza Balaša položil nepochybne základy 
moderného archeologického bádania na strednom Slovensku, začo mu aj dnes patrí naša vďaka.  

Tomáš Zachar

LITERATÚRA: 
Mácelová, M. 2001: Gejza Balaša – archeológ a pamiatkár. In: Bitušíková, A. - Darulová, J. (eds.): Banská Bystrica. 

Osobnosti v dejinách mesta. Historicko-etnologické štúdie II. Banská Bystrica 2001, 216-228.  
Biografický lexikón Slovenska I. A-B. Martin 2002. 

KRONIKA

LIMES ROMANUS – k dejinám vstupu slovenskej archeológie na medzinárodné fórum

Prvá medzinárodná konferencia o stratégii projektu Dunajský limes – Danube Limes Brand a informácia 
M. Musilovej (Informátor XXIV/2013, 1-2, s. 19-22), že v rámci siedmich podunajských krajín pripadá dôležitá 
úloha aj Slovensku, ma inšpirovala k spomienkam, čo všetko tomu predchádzalo.

Cesta k začleneniu a integrovaniu slovenského limitného bádania do celoeurópskych štruktúr nebola jednoduchá 
ani priamočiara. Dôležitý, priam geniálny krok urobil prvý a dlhoročný riaditeľ Archeologického ústavu SAV doc. 
dr. Anton Točík, DrSc., zakladateľ modernej slovenskej archeológie, keď sa v roku 1957 po objave rímskej stavby 
v Milanovciach (dnes Veľký Kýr) rozhodol zvolať konferenciu „Limes Romanus“. Bola to prvá medzinárodná 
vedecká akcia organizovaná nielen v rámci Archeologického ústavu, ale aj vtedajšieho 1. oddelenia pre spoločenské 
vedy SAV. Na konferenciu boli pokusne pozvaní (aj sa zúčastnili) okrem špecialistov z tzv. ľudovodemokratických 
štátov (zoznam pozri in: Limes Romanus Konferenz, Bratislava 1959, s. 9-10) aj významní bádatelia zo Spolkovej 
republiky Nemecko (prof. H.-J. Eggers z Hamburgu a prof. G. Kossack z Mníchova). Vtedajší riaditeľ AÚ ako 
prvý v Československu našiel odvahu oživiť a budovať inštitucionálne i osobné kontakty medzi československými 
a nemeckými archeológmi. V českých krajinách totiž v povojnových rokoch, vzhľadom na nedobré skúsenosti 
z účinkovania niektorých nemeckých archeológov v období Protektorátu totiž vládla určitá a pochopiteľná animozita 
i obava, či váhavosť obnovovať styky s nemeckou archeologickou vedou. 

Na slávnostnom otvorení konferencie a následnej veľkolepej recepcii na zámku v Topoľčiankach sa zúčastnili 
vrcholní predstavitelia SAV na čele s predsedom akademikom A. Sirackým a generálnym sekretárom akademikom 
Ľ. Knepom, ako aj všetci čelní reprezentanti českej a moravskej archeológie, akademici a profesori J. Eisner, 
J. Böhm, J. Filip, J. Poulík a F. Kalousek. 

Konferencia sa konala v Nitre na hrade, v biskupskej jedálni. Bola venovaná severopanónskemu limitu a prezentácii 
najnovších poznatkov o ňom. Slovenská archeológia teda už v roku 1957 úspešne vkročila na medzinárodné 
bádateľské pole. Okamžitý záujem o bližšiu spoluprácu prejavili najmä maďarskí kolegovia S. Soproni a L. Barkóczi. 
Autor tohto príspevku dostal pozvanie zúčastniť sa na výskume rímskeho burgusu „Köbánya“, ktorý vo Visegráde 
realizoval S. Soproni. Pobudol tam celý mesiac, zoznámil sa so spôsobom odkryvu a dokumentácie rímskej 
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architektúry, ale aj s početnými lokalitami panónskeho limitu v úseku Budapešť/Aquincum – Ostrihom/Solva. Vo 
Visegráde mal možnosť sledovať aj výskumné a rekonštrukčné práce na stredovekom paláci, kráľovskom sídle 
Mateja Korvína, ktoré realizoval v ich počiatočnom štádiu nadšený a odborne zdatný archeológ M. Hej. Na jeseň 
v roku 1958 uskutočnili sme so S. Sopronim prieskum severného brehu Dunaja v úseku Chľaba – Komárno. Vtedy 
sme objavili neskôr J. Bujnom a M. Hanuliakom skúmané lokality v Chľabe, ako aj náleziská odkrývané I. Kuzmom 
a P. Šalkovským v Mužli-Čenkove. 

Roku 1961 dohodol riaditeľ A. Točík moju štvortýždňovú prax u prof. E. Swobodu v Carnunte. Vyslal ma tam 
na motocykli Jawa 250, na povestnom peráku, a tak cez víkendy som mohol navštíviť múzeá vo Viedni, v Grazi, 
Klagenfurte, Salzburgu, Linzi a výskum na Magdalensbergu. 

Najprv ale pár slov o medzinárodne organizovaných Limes-kongresoch (ďalej LK). Zvolávajú ich krajiny, 
kde prebiehala hranica Rímskej ríše. Nemajú záväzný štatút, ani pevnú organizačnú štruktúru. Prvý LK sa konal 
v Newcastli v roku 1949, druhý v Carnunte 1955. Postupne sa presadil úzus, že LK sa budú konať každé 3-4 roky. 
Pozývajúca krajina prispôsobuje kongres svojim možnostiam a osobitostiam. Dodnes sa uskutočnilo 22 LK, budúci 
dvadsiaty tretí sa bude konať roku 2015 v Ingolstadte v Nemeckej spolkovej republike. Na 3. a 6. LK v Bazileji 
a Reinfelden a Stuttgarte vďaka dobrým osobným kontaktom so zahraničnými bádateľmi sa privátne zúčastnil 
F. Křížek, moravský archeológ. Bol vtedy jediným reprezentantom Československa. Zasvätene informoval o situácii 
vo výskume rímskeho limitu na Slovensku. Slovenskí archeológovia (M.Lamiová-Schmiedlová, T. Kolník) dostali 
túto možnosť prvý raz v roku 1976 na 11. LK v Székesfehérvári. Autor príspevku tam predniesol referát o čiastkových 
výsledkoch výskumu v Cíferi-Páci. Dostal pozvanie aj na nasledujúci, 12. kongres, ktorý sa konal na dolnorímskom 
limite v Xanten roku 1980. Prihlásil sa, ale zahraničný odbor SAV mu odporučil, aby „zo zdravotných dôvodov“ 
svoju účasť odvolal a ospravedlnil.

Ďalším významným krokom vstupu Slovenska na medzinárodnú pôdu limitného výskumu bolo organizovanie 
sympózia LAVGARICIO MCCC – 1800, pri príležitosti tisícosemstého výročia nápisu v Trenčíne. Konalo sa 
roku 1979 v Malých Vozokanoch. Na radu akademika P. Olivu, vtedy riaditeľa Kabinetu pro studia řecká, římská 
a latinská ČSAV, bol pozvaný Eric Birley, iniciátor prvého LK v Newcastli. Budúcnosť ukázala, ako vtedy P. Oliva 
dobre poradil. E. Birley, uznávaný škótsky bádateľ, fakticky zakladateľ 1. LK pod názvom „Congress of Roman 
Frontier Studies“ (mimochodom jeho synovia Antony a Robin sú tiež archeológovia), poznatky a dojmy, ktoré 
si zo sympózia odniesol sprostredkoval mnohým zahraničným kolegom. Toto výrazne zavážilo, keď na 13. LK 
v nemeckom Aalene som mal príležitosť pred organizátormi budúceho kongresu plánovaného v Carnunte, nesmelo 
vysloviť ponuku, aby pokongresová exkurzia viedla na Slovensko a Moravu. Na 13. LK v Aalene roku 1983 som 
sa zúčastnil ako jediný československý účastník. Vďaka veľkorysej finančnej podpore nadácie A.v. Humboldt-
Stiftung som mohol absolvovať aj pokongresovú exkurziu po lokalitách raetského limitu v Bavorsku. Vtedy som 
získal konkrétnejšiu predstavu, čo má takáto exkurzia obsahovať.

Na pokongresovú exkurziu LK v Carnunte roku 1986 boli pôvodne dve alternatívne pozvania – z Maďarska 
a zo Slovenska. Prezident kongresu prof. H. Vetters, spolu s organizačným tajomníkom dr. M. Kandlerom navštívili 
Slovensko s cieľom overiť si pripravenosť a stav limitného výskumu. Presvedčili sa, že ak uprednostnia Slovensko 
pred Maďarskom nepodstúpia riziko neúspechu. Vďaka propagácii, ktorú v prospech Slovenska urobil prof. Birley 
u britských, nemeckých a holandských kolegov sa na exkurziu prihlásilo vyše 80 účastníkov. Len z Veľkej Británie 
ich bolo vyše 30. 

Exkurziu sme starostlivo organizačne zaistili, podarilo sa vydať samostatné číslo Archeologických rozhledov 
(XXXVIII, 1986, č. 4) venované prehľadu aktuálnych informácií o všetkých vtedy známych limitných objektoch 
a rímskych stavbách v barbariku na Slovensku a Morave. Pre všetkých účastníkov exkurzie boli ako suveníry 
pripravené bronzové medaily „Villa rustica – Dúbravka“, ktoré stvárnila a veľkoryso venovala akad. sochárka Ľudmila 
Cvengrošová. Všetko sa zdalo byť jasné a bezproblémové. Zdalo sa, že nič nestojí v ceste úspešnej prezentácii 
výsledkov výskumov na Slovensku (Rusovce-Gerulata, Bratislava-Dúbravka, Bratislava-Devín, Iža-Leányvár, 
Trenčín) a na Morave (Mušov). Ale nebolo to tak.

 Počas recepcie LK v Carnunte, konanej v Museum Carnuntinum v Bad Deutsch-Altenburgu, v predvečer odchodu 
exkurzie na Slovensko, prof. G. Ulbert (vtedy šéf Katedry pre provinciálnu a rímsku archeológiu na Univerzite 
v Mníchove), mi dôverne prezradil, že anglickí archeológovia plánujú bojkot exkurzie na Slovensko. Chceli to urobiť 
na znak protestu, že prof. Mordechaiovi Gichonovi z Tel Avivu (vplyvnému a jedinému reprezentantovi štátu Izrael) 
československé úrady vraj odmietli udeliť vstupné vízum. Bolo to práve v dobe, keď Československo neudržiavalo 
priame diplomatické kontakty s Izraelom a nevyhnutnú agendu vybavovalo Rumunské veľvyslanectvo vo Viedni. 
Prof. Gichon sa totiž rozhodol zúčastniť exkurzie na Slovensko až počas kongresu a doba na udelenie víza bola 
stanovená na 3 mesiace. Bojkot exkurzie by bol znamenal pre Archeologický ústav SAV medzinárodnú blamáž 
a mne, odbornému garantovi exkurzie by bol priniesol ťažko predvídateľné následky. Bolo jasné, že treba urýchlene 
konať. S kolegom Rajtárom sme sa posilnili vinným mokom, ktorého bolo na recepcii dostatok a vyštartovali sme 
k prof. Gichonovi s odhodlaním, že sa mu pokúsime vysvetliť, čo by svojím protestom spôsobil. Rozhodli sme sa 
ho požiadať, aby povedal kolegom z Veľkej Británie, že on sám sa vlastne dopustil formálnej chyby, keď nedodržal 
predpísanú trojmesačnú lehotu pre žiadosť o vízum. Aj po rokoch si spomínam, ako zareagoval. Bol ochotný uznať, 
že možno nedodržal pravidlá pre udeľovanie víz, ale zdôraznil, že „my Židia už nemôžeme robiť nijaké kompromisy, 
musíme konať principiálne, inak pôjdeme znova hore komínom“ (sic!). Jeho argumentácia nás na chvíľu zaskočila, 
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ale predsa len sme sa zmohli na odpor. Položili sme mu otázku, či je presvedčený, že bojkotom starostlivo pripravenej 
exkurzie na Slovensko poruší nejaké princípy. Snažili sme sa mu vysvetliť, že veda by mala ľudí predovšetkým spájať 
a nie rozdeľovať. V prípade, že exkurzia na Slovensko stroskotá, utrpí slovenská archeológia, zmrazia sa sľubne 
rozbehnuté medzinárodné kontakty a organizátorom zlyhanie môže priniesť aj existenčné ohrozenie. Nepamätám 
sa, koľko pohárov vína sme pri tejto náročnej diskusii v trojici vypili. Napokon sme nadobudli dojem, že sa nám 
prof. Gichona podarilo presvedčiť. Zrejme anglickým a škótskym účastníkom exkurzie ešte v ten večer oznámil, 
že im ďakuje za solidaritu, ale na bojkote exkurzie netrvá. 

A propos prof. Mordechai Gichon. Po čase sa mi prihlásil, že hľadá korene svojej rodiny, ktorá kedysi žila 
v Olomouci. Podarilo sa mi účinne mu pri tom poradiť a pomôcť. Stali sme sa priateľmi, ktorí sa síce stretávajú iba 
sporadicky na kongresoch, ale vždy sa srdečne zvítajú a objímu. Poučenie: aj alkohol môže často výrazne prispieť 
v medzinárodných vzťahoch k porozumeniu. 

Exkurzia na Slovensko začínala v Rusovciach-Gerulate. Nakoľko išlo iba o jednu z početných limitných lokalít 
na panónskom brehu Dunaja zdalo sa, že jej prehliadka neupúta zvláštnu pozornosť. Ale keď vedúca výskumu 
J. Schmidtová upozornila najmä na početný výskyt epigrafických pamiatok kannanefátskych jazdcov pochádzajúcich 
z dolnorýnskeho limitu (ala I Cannanefatium civium Romanorum) zaujala tým holandských bádateľov a najmä 
špecialistu na danú problematiku M. P. Speidela z ďalekého Honolulu, profesora na Univerzite v Hawaji. Vyvolala 
náležitú pozornosť a rozsiahlu diskusiu.

Na Devíne, pri nádhernom jesennom počasí, účastníci obdivovali okrem zvyškov zaujímavých rímskych objektov 
a ruín stredovekých architektúr, ale nadchýnali sa predovšetkým strategickou polohou lokality a panorámou 
s výhľadom na neďaleké Carnuntum.

Ďalšou zastávkou bola Dúbravka. Sám som bol príjemne prekvapený nekonvenčným uvítaním exkurzie. 
V spolupráci s predčasne zosnulým J. Hromadom a P. Bednárom zrežírovala prijatie účastníkov akad. sochárka 
Ľ. Cvengrošová. Účastníkov exkurzie vítali „tri grácie“ v slávnostných bielych tógach, na hlave s vavrínovými 
vencami. Zosobňovali ich pôvabné devy - študentky angličtiny a nemčiny (mimochodom jedna z nich sa neskôr stala 
manželkou doc. V. Varsika). Každého účastníka dekorovali kvetom a ponúkli pohárom vína alebo iným osviežujúcim 
nápojom. Zahraniční účastníci boli prekvapení zachovalosťou základov kúpeľa villy rustiky na území barbarika, 
ktorý nikdy neplnil pôvodnú funkciu.

Azda najväčšie prekvapenie pre 
účastníkov exkurzii pripravili v Iži 
J. Rajtár a K. Kuzmová. Po prehliadke 
efektne pripraveného výskumu kastela na 
Leányvári nasledovalo uvítanie vtedajším 
vedeckým tajomníkom Archeologického 
ústavu SAV D. Čaplovičom (terajším 
ministrom školstva, vedy a športu SR). 
Keďže vedúci výskumu sa zúčastnili 
rokovania kongresu v Carnunte réžiou 
boli poverení dnes už nebohí I. Kuzma 
a J. Ratimorský. Zvládli ju nad všetky 
očakávania. Na večeru pripravili pravý 
maďarský guláš a výborné svätopeterské 
víno. Podávala sa za zvukov cigánskej 
muziky hrajúcej decentné „halgató“. 
Počiatočná nervozita medzi účastníkmi 
exkurzie a jej organizátormi sa definitívne 
vytratila. A keď na želanie prezidenta LK prof. H. Vettersa Cigáni zahrali Straussov valčík Na krásnom modrom 
Dunaji a jeho tanečnom sóle s manželkou, nastala spontánna nezabudnuteľne uvoľnená zábava všetkých účastníkov 
exkurzie. Pri dobrom víne a pečenom prasiatku, ktoré majstrovsky osobne porcioval a servíroval sám prvý direktor 
Römisch-Germanische Kommission vo Frankfurte S. von Schnurbein sa roztancovala a rozospievala celá spoločnosť. 
Nezabudnuteľný večer v Iži aj po rokoch si mnohí účastníci tejto exkurzie v Iži radi pripomínajú. 

V posledný deň, po návšteve Archeologického ústavu SAV na Nitrianskom hrade a po prehliadke rímskeho 
nápisu v Trenčíne – Laugariciu, sa exkurzia presunula na Moravu a prezrela si revízny výskum rímskeho tábora na 
Burgstall v Mušove. Účastníkov prekvapila najmä monumentalita jeho opevnenia a zvyšky zachovaného kúpeľa.

Pôsobivou bodkou za trojdennou exkurziou bola recepcia na zámku v Mikulove, kde účastníkov pozdravil riaditeľ 
Archeologického ústavu ČSAV v Brne akademik Josef Poulík.

Slávnostný rámec recepcii dodávala slovácka cimbalová muzika.
Pokongresová exkurzia roku 1986 teda prebehla nad očakávanie úspešne. Znamenala definitívnu medzinárodnú 

akceptáciu Slovenska do limitného bádania. Nielen výsledky výskumov slovenských a moravských archeológov, ale 
aj príslovečná slovanská pohostinnosť príjemne prekvapili, ba dokonca zaskočili mnohých zahraničných účastníkov 
pokongresovej exkurzie. Viacerí sa pozitívne vyjadrili aj písomne. Prestíž slovenskej archeológie v zahraničí, ale 
i v slovenskej odbornej verejnosti touto úspešnou akciou sa značne zvýšila.

Spontánna zábava účastníkov pokongresovej exkurzie v Iži. Vedľa K. Kuzmovej 
D. Čaplovič.
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Vzájomné kontakty archeológov zameraných na výskum doby rímskej sa prehĺbili a možnosti stykov s odborným 
zahraničím podstatne vzrástli.

Výsledky a úspechy limitného výskumu na Slovensku vzalo odborné zahraničie plne na vedomie a začalo ho 
uznávať. Účasť slovenských archeológov na LK (Canterbury – 1989, Kerkrade – 1993, Zălau – 1996 a ďalších) 
bola žiadanou a samozrejmou. Stávala sa skôr záležitosťou zabezpečenia potrebných finančných nákladov ako 
vecou pozvania.

Na záver môžem spokojne konštatovať, že sme pre uznanie slovenského limitného výskumu medzinárodnou 
odbornou komunitou urobili v pravý čas správne kroky. Boli sme akceptovaní ako rovnocenný a nezastupiteľný 
partner. Dokazuje to aj prizývanie a účasť Slovenska v medzinárodných vedeckých projektoch.

A celkom nakoniec niečo osobné: Aj keď v mojich najlepších rokoch som sa po roku 1968 z politických dôvodov 
ocitol v pozícii „druhoradého“ vedeckého pracovníka a ani na jednej slovenskej univerzite som nemal príležitosť 
predniesť čo i len jednu prednášku, som hrdý na to, že po mne v odbore nezostáva „čierna diera“. Štafetu limitného 
výskumu po mne úspešne a dôstojne nesú moji mladší kolegovia, takí špecialisti ako K. Kuzmová, J. Rajtár, K. Pieta, 
V. Varsik, K. Elschek, a už aj ich žiaci.

Titus Kolník

List prof. H. J. Eggerssa s poďakovaním za fotografie z Limes Romanus Konferenz 1957.
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Ďakovný list Prof. A. Birleya z Manchestru autora monografie o Markovi Auréliovi.
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NOVÉ PUBLIKÁCIE

Z edície publikácií Archeologického ústavu SAV v roku 2013 vyberáme:

Slovenská archeológia LXI-2, Nitra 2013, 395 s. 
Druhé číslo časopisu obsahuje dve veľké štúdie. Príspevok V. Mitáša „ Expanzia únětickej kultúry so zreteľom 

na nálezy z územia Slovenska“, prináša niekoľko nových pohľadov na jednu z najvýraznejších kultúr staršej doby 
bronzovej. Autor v príspevku podrobne popisuje vznik a ďalší vývoj únětickej kultúry. Článok je vhodne doplnený 
mapami a katalógom nálezov nitrianskej a únětickej kultúry z územia Slovenska. Druhá štúdia, ktorej autorom 
je Ioan Stanciu „The Problem of the Earliest Slavs in Intra-Carpathian Romania (Transylvania and North-West 
Vicinity)“ je diskusiou o osídlení Slovanov vo vnútrokarpatskej časti Rumunska. Autor prehodnotil archeologický 
materiál z rôznych sídlisk a zistil, že Slovania postupovali vo vlnách.

Študijné zvesti Archeologického ústavu SAV 54, Nitra 2013, 213 s.
 V tomto čísle je uverejnených 11 chronologicky zoradených príspevkov. Mladšej a neskorej dobe kamennej 

sa venujú štúdie „Neolitické osídlenie v Bajči-Vlkanove“ (A. Bistáková/G. Nevizánsky) a „Sídlisko ľudu 
badenskej kultúry v Kameníne II“ (G. Nevizánsky). V štúdii „Výsledky prieskumu na hradisku na Veľkom Lysci 
a v jeho zázemí“ (P. Romsauer/Z. Borzová/P. Bisták) sa dočítame o osídlení v mladšej a neskorej dobe bronzovej 
a v staršej dobe železnej. Protohistorické obdobie je zastúpené v štúdii „Šebastovce-Barca, keramika doby rímskej“ 
(L. Luštíková). Stredoveku sú venované príspevky „Sídlisko z obdobia avarského kaganátu z Hurbanova-Bohatej“ 
(P. Bisták/Z. Borzová/R. Daňo), „Analýza rastlinných makrozvyškov zo vzoriek sedimentu a odtlačkov na mazanici 
a keramike zo včasnostredovekých sídliskových objektov v Hurbanove-Bohatej“ (J. Hlavatá), „K lokalizácii a názvom 
niektorých archeologických nálezísk na území Slovenska (J. Zábojník/M. Bartík), „Stredoveká cestná sieť v okolí 
zvolenského Pustého hradu“ (N. Pažinová/J. Beljak/M. Slámová/B. Beláček), „Zaniknuté dediny Lestina a Závada. 
Príspevok k verifikácii údajov z historických mám v teréne“ (A. Nemergut/M. Vojteček), „Nálezy keramických fajok 
z archeologických výskumov a prospekcií na Slovensku. II“ (M. Čurný/V. Mitáš/P. Šimčík/M. Žáčik). Posledným 
príspevkom je „Správa o konaní workshopu diaľkový prieskum – metódy a možnosti“, ktorý sa uskutočnil v máji 
2013.

Archeologické výskumy a nálezy na Slovensku za rok 2009, Nitra 2013, 438 s. V roku 2013 vyšiel aj AVANS 
– ročenka obsahujúca informácie o archeologických výskumoch na Slovensku. Vďaka prispievateľom z rôznych 
inštitúcií (AÚ SAV, Múzeá, Katedry archeológie, Pamiatkové úrady, Súkromné archeologické spoločnosti, a ď.) sa 
podarilo zosumarizovať spolu 102 kratších informatívnych článkov. Čitateľ si môže urobiť obraz, aj keď nie úplný, 
o archeologických výskumoch za rok 2009. Do pozornosti dávame najmä články o rozsiahlych terénnych aktivitách 
na rýchlostnej komunikácii R1, kde sa podarilo objaviť a zachrániť viaceré významné lokality. 

Mária Novotná - Marián Soják: Veľká Lomnica – Burchbrich urzeitliches Dorf unter 
den Hohen Tatra. Nitra 2013, 260 s. 

Monografia je spracovaním výskumu B. Novotného  a Podtatranského múzea v Poprade 
z rokov 1965–1967. Samotná lokalita sa nachádza na funkčnom cintoríne vo Veľkej Lomnici. 
Ide o opevnenú osadu badenskej kultúry. V čase výskumu sa podarilo zrealizovať deväť sond 
vo vnútri osady  a dva rezy valom. Poznatky z terénneho výskumu boli autormi teoreticky 
spracované a vyhodnotené. V jednotlivých kapitolách sa postupne dozvedáme o polohe 
prírodných a klimatických podmienkach. Ďalšie časti sú venované najmä rozboru terénnych 
situácií a nálezov. Dielo obsahuje mapy, digitalizované plány sond, tabuľky nálezov, fotografie 
a tabely. Spracovanie výskumu B. Novotného je významným počinom, ktorý si autor výskumu 

ale aj samotná lokalita zaslúžili.

Ján Hunka: Mince Arpádovcov z rokov 1000 – 1301. Ich podiel na vývoji hospodárstva 
stredovekého Slovenska. Nitra 2013, 179 s. 

Množstvo nálezov mincí v posledných rokoch si vyžiadalo monografické spracovanie. 
J. Hunka sa vo svojom diele postupne zaoberá razbami všetkých panovníkov z dynastie 
Arpádovcov. Jednotlivé kapitoly sú rozdelené po storočiach. Autor sa venuje aj spoločenskej 
a ekonomickej situácii, ktorú je možné na základe výskytu kvality a množstva mincí postrehnúť. 
Monografia obsahuje prehľadné tabely, tabuľky nálezov, fotografie mincí a mapy ich výskytu. 
Súčasťou publikácie je aj katalóg mincí. Hodnotu diela vyzdvihuje aj skutočnosť, že autor 
okrem mincí využil v práci aj písomné pramene ako kroniky, uhorské zákonníky, colné registre 
a ďalšie dôležité listiny.

Klaudia Daňová
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Róbert Malček: Lieskovec Hrádok výšinné sídlisko badenskej kultúry. Nitra 2013, 
202 s.

V predkladanej monografii autor zverejnil doposiaľ takmer nepublikované výsledky 
vlastných výskumov realizovaných v rokoch 1995 – 2002 na vrcholnej plošine polykultúrneho 
výšinného sídliska v Lieskovci-Hrádku. Knihu venoval pamiatke rodáka z Lieskovca zosnulého 
Ing. Pavla Mikleša, ktorý ako predseda Združenia vlastníkov spoločenstevných a urbárnych 
lesov obce Lieskovec umožňoval a zo zanietením jemu vlastným podporoval výskumu na 
lokalite.

Ostrožná poloha Hrádok patrí medzi známe výšinné sídliská obývané v období mladého 
eneolitu, strednej a mladšej doby bronzovej a staršej, prípadne i počiatku mladšej doby rímskej. 

Autor svoju pozornosť zameral na vyhodnotenie nálezov pochádzajúcich výlučne z obdobia mladého eneolitu. 
Fragmenty súdobej keramiky sú známe aj zo starších prieskumov a v minulosti boli prisudzované badenskej kultúre 
a bošácko-kostolackému horizontu. Ostroh Hrádok v katastri Lieskovca má ako jediné podrobnejšie preskúmané 
nálezisko neskorobadenského obdobia v regióne Zvolenskej kotliny kľúčové postavenie. Táto lokalita patrí spolu 
so Stránskou-Mogyorósom, Žehrou-Dreveníkom, Veľkou Lomnicou-Burchbrichom  či Šarišskými Michaľanmi-
Fedelemkou k nepočetným systematicky skúmaným badenským/postbadenským výšinným polohám v horských 
oblastiach Slovenska.  

V úvode knihy autor konštatuje, že osídľovanie Zvolenskej kotliny pravekými populáciami malo aj v období 
pred mladým eneolitom zhodné črty s kolonizáciou ostatných regiónov severokarpatského oblúka. Novšie výskumy 
dokazujú, že do kotliny tohto horského pásma zasahovalo neolitické i stredoeneolitické osídlenie výraznejšie ako 
sa doposiaľ predpokladalo. Prvú kapitolu autor venuje analýze sídliska, pričom zhodnocuje nálezové situácie 
v skúmaných sektoroch (I, II) a rezoch (1/95-3/96-2/97). V ďalších dvoch kapitolách opisuje a syntetizuje nálezový 
fond keramiky a drobných predmetov (prasleny, kolieska, zoomorfnú plastiku, cievky a kamennú industriu). 
V samostatných podkapitolách uvádza rôzne kategórie keramických tvarov zistených na sídlisku – šálky, kónické 
črpáky, džbány, amforovité tvary, viaceré typy mís, vázovité tvary/zásobnice a hrnce. Roztriedenie takto zloženého 
súboru bolo nanajvýš problematické. Podľa slov autora z dôvodu „pohnutých mladých dejín lokality“, ktoré spôsobili 
vrstvenie, či skôr miešanie sídliskových horizontov a s nimi súvisiace úpravy terénu dovŕšené zásahom Červenej 
armády počas II. svetovej vojny zapríčinili, že do hodnoteného súboru sa dostali zväčša len torzá nádob a nálezový 
fond pozostával predovšetkým z črepov malých rozmerov. Napriek tomu sa v nálezovom súbore keramiky podarilo 
vyhľadať zástupcov istých typov nádob, ktoré očividne tvoria náplň keramického fondu mladoeneolitického horizontu 
osady. Skladba keramických typov z Lieskovca-Hrádku sa podľa mienky autora viac-menej zhoduje s inventárom 
riadu klasickej fázy badenskej kultúry a dokladá istú kontinuitu stredoeneolitickej tradície podunajských nížin 
v horskom prostredí Karpatského oblúka. V tretej kapitole autor hodnotí lieskovskú osadu v kontexte stredného 
a mladého eneolitu Karpatskej kotliny. Sleduje stav terénneho výskumu, regionálne zoskupenia nálezísk badenskej 
kultúry na Slovensku a vývoj osídlenia Slovenska v strednom a mladom eneolite v jednotlivých regiónoch so 
samostatným zameraním na nížiny a horské oblasti. V poslednej sumarizujúcej kapitole sa zamýšľa nad postavením 
a významom osídlenia Lieskovca-Hrádku v dobovom rámci výšinných sídlisk stredného a mladého eneolitu. Súčasťou 
monografie sú kvalitne vyhotovené mapové podklady, grafy a bohatá obrazová príloha s prezentáciou výberu 
keramiky, ktorá typológiou nádob a ich výzdobnými prvkami korení v klasickom badenskom slohu. Avšak podobne 
ako aj v iných slovenských kotlinách Turieckej a Liptovskej, či na Spiši, Gemeri a Šariši keramika z Lieskovca-
Hrádku vytvára ďalší svojrázny lokálny variant. Záujem a postoj autora k riešenej problematike možno hodnotiť 
veľmi kladne. Zverejnenie materiálu z Lieskovca-Hrádku, ako aj z ďalšieho súdobého výšinného sídliska z Veľkej 
Lomnice-Burchbrichu (publikovaného M. Novotnou a M. Sojákom v roku 2013), výraznou mierou posúva naše 
poznanie v skúmaní jednej z najzložitejších etáp vývoja pravekej spoločnosti na sklonku eneolitu a prahu doby 
bronzovej.

Eva Horváthová

Mácelová Marta, Slovania vo Zvolenskej kotline, Kraków 2013, 132 s., 63 čb. a 63 far. 
obrázkov. Vydalo Wydawnictwo Towarzystwa Słowaków w Połsce za finančnej podpory Fakulty 
humanitných vied Univerzity Mateja Bela, Banskobystrického samosprávneho kraja a Mesta Sliač. 

Odborná, pútavo napísaná monografia, je zhrnutím starších aj najnovších archeologických 
poznatkov o osídlení Zvolenskej kotliny od prelomu 6. a 7. stor. do 12. stor.  Štruktúra publikácie 
je nasledujúca: Úvod; 1. – Historiografia o najstaršom osídlení; 2. – Prírodné prostredie  
(subkapitoly - geografické vymedzenie Zvolenskej kotliny, geomorfologická stavba, hydrologické 
pomery, podnebie, fauna a flóra); 3. – História a stav bádania; 4. – Otvorené sídliská a sídliskové 
objekty (subkapitoly - obydlia, hospodárske stavby, objekty výrobného charakteru); 5. – 
Hradiská; 6. – Hmotná kultúra a jej datovanie (subkapitoly o keramike, kovových, kostených 

a kamenných predmetoch); 7. – Charakteristika osídlenia Zvolenskej kotliny (subkapitoly – poľnohospodárstvo 
a remeslá, hutníctvo železa a kováčstvo, sídelné mikroregióny a vývoj slovanského osídlenia v 6.-12. storočí); 
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Záver; Katalóg lokalít; Zoznam použitej literatúry; Zoznam ilustrácií; Zusammenfassung.
Nosnou časťou publikácie sú najmä výsledky záchranných a zisťovacích výskumov autorky v katastri Sliača 

a Zvolena, vyhodnotené na interdisciplinárnej báze, tiež najnovšie  terénne aktivity mladších kolegov pracujúcich 
v tomto makroregióne. V súčasnosti je to najúplnejší súpis 39 lokalít z 12 miest a obcí dokladajúci slovanské 
osídlenie z 32 polôh, zvyšné lokality sú z 10. – 12. storočia. Podľa  autorky  malo pri  kolonizovaní Zvolenskej 
kotliny rozhodujúci význam rudné bohatstvo, takmer na každej skúmanej lokalite sú doklady železiarstva a kováčstva 
(využívanie bahenných rúd). Osobitnú pozornosť autorka venovala hradisku vo Zvolene, časti Môťová. Hradisko 
na sútoku Neresnice a Slatiny je v odbornej literatúre známe ako Môťovský hrádok (J. Eisner) alebo Priekopa (Š. 
Janšák). Založením záhradkárskej osady  bolo hradisko devastované až do roku 1987, kedy na základe príkazu MK 
SSR bol nariadený archeologický výskum. Realizovalo ho Stredoslovenské múzeum v spolupráci s Archeologickým 
ústavom SAV prostredníctvom autorky  monografie v rokoch 1988, 1989, 1990 a 1992. Odborný obsah, ale i dobre 
volená kresebná, fotografická a letecká dokumentácia robia publikáciu príťažlivou pre odborníkov aj záujemcov 
o regionálne dejiny. PhDr. Marta Mácelová, PhD. v pojednávanej monografii využila svoje vedecké schopnosti 
archeológa, muzeológa a pedagóga.

Darina Bialeková

Jacek Poleski, Małopolska w VI-X wieku. Studium archeologiczne. Kraków 2013, 399 s., obr. 111. Monografia 
vyšla v sérii Opera Archaeologiae Iagellonicae Vol. III. 

Monografia prof. Dr. habil. J. Poleskeho je vlastne zhrnutím širokého spektra doterajších poznatkov autora 
z terénneho výskumu aj teoretického bádania v rámci niekoľkých vedeckých projektov o vývoji a charaktere osídlenia 
Malopoľska v 6.-10. storočí, ktorému sa venuje od nástupu do Instytutu Archeologii Uniwersitetu Jagiellońskiego 
v Krakowe v roku 1981. Publikácia má sedem kapitol, niektoré s podkapitolami. Súčasťou je CD – Figures; 
Zestawienia znalezisk i stanowisk do rycin (map); Katalog grodzisk z VIII-X. w z terenu Małopolski.

Štruktúra monografie: 1. Wstęp; 2. Podstawy datowania (obsah podkapitol –  determinanty datovania; keramika; 
fyzikálno-chemické a prírodovedné metódy datovania; fázy rozvoja kultúry včasnostredovekých Slovanov na území 
Malopolska v 6.-10. storočí); 3. Osadnictwo (obsah podkapitol – geografia a dynamika osídľovacích procesov; 
otvorené osady; hradiská – ich poloha v rámci terénu a hydrologickej siete; veľkosť a forma hradísk; typy valu; 
priekopy; brány; obytné a hospodárske stavby v osadách a na hradiskách); 4. Gospodarka i życie codzienne 
w świetle analizy źródeł archeologicznych; 5. Uzbrojenie i oporządzenie jeździeckie; 6. Biżuteria i części stroju na 
terenie Małopolski w VI-X w.; 7. Kultura symboliczna (obsah podkapitol - pohrebný rítus; problém tzv. kultových 
hradísk;problém symbolickej funkcie depotov); 8. Małopolska w VI-X w. – próba odtworzenia dynamiki procesu 
dziejowego (obsah podkapitol – Malopoľsko v 6.-10. storočí; pokus o náčrt dynamiky historického procesu; fáza 
včasnoslovanská; Malopoľsko v 2. pol. 7. a 8. stor.; Malopoľsko v 9. a 10. stor.; Malopoľsko a otázka kultúrnych 
kontaktov na území Západných Slovanov v 6.-10. stor.); 9. Podsumowanie; Małopolska in the 6th – 10th centuries AD. 
An archaeological study. (Summary); Bibliografia; Tablice 1-111 (čb aj far. mapy, plány, kresby a fotografie nálezov 
a objektov, axonometrické rekonštrukcie tvaru hradísk a ich opevnenia, terénna a letecká fotodokumentácia, tabely). 

V monografii prof. Dr. habil. J. Poleski polemizuje s niektorými staršími názormi a predkladá vlastné úvahy 
a pohľady na vývoj Malopoľska v 6.-10. storočí z aspektu archeologických aj historických prameňov a interetnických 
kontaktov v širšom európskom kontexte.  

Darina Bialeková

POZVÁNKY

ARGENTI FODINA
10. – 12. septembra 2014 v Kammerhofe v Banskej Štiavnici. 
Medzinárodná konferencia na tému „Kladivko a želiezko – nástroj a symbol baníckej práce. Banská symbolika.

BRATISLAVSKÝ HRAD – DEJINY, VÝSKUM A OBNOVA
22. – 23. septembra 2014 na Bratislavskom hrade.
Konferencia organizovaná v spolupráci SNM - Historického múzea na Bratislavskom hrade a Mestského ústavu 

ochrany pamiatok v rámci európskeho projektu Danube Limes Brand.
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OZNAMY VÝBORU

23. STRETNUTIE VÝCHODOSLOVENSKÝCH ARCHEOLÓGOV
Október 2014, Trebišov. 
Stretnutie archeológov, ktorí pôsobia na východnom Slovensku, prípadne realizovali v tomto priestore svoje 

výskumy. Cieľom stretnutia je oboznámiť sa s novými nálezmi a náleziskami, ktoré každoročne posúvajú hranice 
poznania na východe Slovenska.  

SEVEROKARPATSKÁ OBLASŤ V DOBE HALŠTATSKEJ
10. – 12. decembra 2014, Košice.
Medzinárodná konferencia zameraná na problematiku staršej doby železnej (halštatskej) v severokarpatskej 

oblasti. Konferencia je zameraná na prezentáciu najnovších výsledkov v bádaní v strednej Európe. 

VINČA – FRAGMENTY PRE REKONŠTRUKCIU MINULOSTI
19. jún až 28. september 2014, Historická účelová budova, Námestie Maratónu mieru 2, Košice. 
Výstava dejín vyše storočného výskumu archeologického náleziska “Belo Brdo” vo Vinči.

ŽIVOT ZA KLÁŠTORNÝMI MÚRMI
19. jún až 30. september 2014; Múzeum Spiša, Letná 50, Spišská Nová Ves.
Výstava pri príležitosti 1150. výročia kresťanskej misie Konštantína a Metoda na našom území.

V roku 2015 sa uskutoční Valné zhromaždenie Slovenskej archeologickej spoločnosti 
pri SAV. Hlavným bodom programu budú voľby nového predsedu  a Výboru spoločnosti 

na obdobie 2015 – 2019. 
Návrhy na kandidátov posielajte priebežne na kontaktné adresy SAS pri SAV:

Slovenská archeologická spoločnosť pri SAV
Akademická 2

SK-949 21 Nitra
sas.archeologia@gmail.com

Múzeá, univerzity a iné inštitúcie, ktoré sú kolektívnymi členmi SAS môžu informácie o svojich akciách poskytnúť 
aj výboru SAS, ktorý ich následne zverejní na webovej stránke spoločnosti.

Ak máte informácie o významných ocenenia a vyznamenaniach našich členov, prosím informujte nás o tom 
priebežne. Prostredníctvom Informátora a webovej stránky tak budeme môcť informovať aj ostatných členov 
spoločnosti.

Členské poplatky môžete uhrádzať poštovou poukážkou alebo bankovým prevodom na účet Slovenskej 
archeologickej spoločnosti pri SAV. 

Číslo účtu SAS pri SAV: 20007082/6500 (Poštová banka)
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Vydáva Slovenská archeologická spoločnosť pri SAV v Nitre (Akademická 2, 949 21 Nitra). 
Hlavná redaktorka:  PhDr. Alena Bistáková, PhD., (sas.archeologia@gmail.com). Redakčná rada: Mgr. R. Čambal,
PhDr. E. Horváthová, PhD., PhDr. E. Miroššayová, CSc., PhDr. M. Musilová, Mgr. J. Mellnerová, PhD. Počítačová 
sadzba:  PhDr. A. Bistáková, PhD., P. Červeň.  Tlač: Michel Angelo.
(Na embléme pintadera zo 6. stor. pred Kr.  zo Smoleníc. Návrh a grafické stvárnenie J. Marettová). 

Názory a stanoviská prezentované v príspevkoch sa nemusia zhodovať s názormi a so stanoviskami redakcie. 
V takomto duchu príspevky prešli základnou jazykovou úpravou bez podstatných zásahov do znenia textu.

REDAKČNÁ UZÁVIERKA NASLEDUJÚCEHO ČÍSLA JE 31. 10. 2014 

ČASOPIS VYJDE LEN V PRÍPADE DOSTATOČNÉHO POČTU PRÍSPEVKOV!!!

* * *

Devín, letecký pohľad (foto: P.Chromek).


